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سازمان بازرسی اعلام کرد:

نماینده مجلس گفت: افزایش معافیت مالیاتی 
حقوق بگیران و کاهش مالیات تولید در بودجه 
۱۴۰۴ با هدف اصلاح نظام مالیاتی به نفع مردم 
اجرایی شده است. مجلس در همکاری با دولت 
ســقف معافیت مالیاتی برای حقوق بگیران 
از ۱۲ به ۲۴ میلیون تومان رســاند و معافیت 
مشــاغل خرد را نیز ۱۰۰ درصد افزایش داد. 
در کنار این موضوع مالیات تولید نیز کاهش 
۵ درصدی داشته اســت و به این ترتیب در 
بودجه ۱۴۰۴ با تکیه بــر اصلاحات مالیاتی، 
علاوه بر کاهش فشار مالیاتی بخش حقوق و 
مشاغل خرد، شاهد حمایت مستقیم از تولید 
نیز هستیم که در نهایت منجر به کاهش فرار 
مالیاتی و برخورد با دانه درشت ها خواهد شد. 
معافیت مالیاتی یکــی از راه های حمایت از 
اقشار ضعیف و متوســط در شرایط تورمی و 

تحریمی است. در حالی...

ضرب الاجل به بانک ها 
برای تسهیلات فرزندآوری

قیمت سهام عدالت 
بیش از ۴۶ برابر شد

صادرات غیر نفتی 
۱۱۶ میلیون تن کالا 

حمایت از اقشار ضعیف و 
متوسط در شرایط تورمی 
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وزیر ارتباطات:

بقای کسب وکارها در گروی 
توجه به نوآوری است

دولت معافیت مشاغل خرد را 100 درصد افزایش داد

افزایش معافیت مالیاتی حقوق بگیران 
صفحه2

صفحه3

رشد  ارزش گمرکی کالاهای  وارداتی
تراز   تجاری   منفی ۷.۷ میلیارد   دلار  شد

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: اگر درباره 
توسعه اقتصاد دیجیتال صحبت می کنیم نباید از 
ظرفیت های بین المللی غافل شــویم و استفاده از 
ظرفیت هایی مانند بریکس، اوراســیا و شانگ های 
بسیار حائز اهمیت است.  سید ستار هاشمی، وزیر 
ارتباطات و فناوری اطلاعات- در مراسم رونمایی و 
افتتاح ۴۸ طرح و پروژه پست بانک که به مناسبت 
۲۹ امین سالگرد تاســیس این بانک برگزار شد، با 
طرح این سوال که اگر نوآوری را در کنار این مسیر 
نبینیم چه اتفاقی می افتد، اظهار کرد: اگر بخواهیم 
کسب وکارهای ما بقا داشته باشند باید به موضوع 
نوآوری به صورت جدی بپردازیم که امروز بخشی 
از آن را به عنوان پروژه های نوآورانه شــاهد بودیم. 
هاشمی به ماموریت خرده بانکداری از گذشته تاکنون 
در پست بانک اشاره کرد و گفت: امروزه بیشترین 
روستاها و مناطق دورافتاده از نعمت ارتباطات قابل 
قبول برخوردار هســتند و بانک های دیگر تلاش 
می کنند که خدمات خود را به صورت غیرحضوری در 
بستر ارتباطات ارائه کنند که اگر در این حوزه پرچم 
دار این جریان نباشیم نمی توانیم بقا داشته باشیم. 
وی به تکلیف برنامه برای زیرساخت های ارتباطی 
در روستاهای بالای ۲۰ خانوار اشــاره کرد و افزود: 
هم اکنون سرویس ها و خدمات بر بستر سکوهای 
دیجیتال شکل گرفته است و باید به این سوال پاسخ 
دهیم که جای ما در این حوزه کجاست و اگر پاسخ 
درستی برای این سوال نداشته باشیم نمی توانیم در 
ادامه مسیر رقابت کنیم. وزیر ارتباطات با بیان اینکه 
فناوری بی رحم است و از نگاه منفعل عبور می کند، 
تاکید کرد: این اتفاق بارها در کشور ما رقم خورده و 
فناوری از ما عبور کرده و ما نتوانستیم از فرصت های 
آن استفاده کنیم. وی با اشاره به طرح هایی که امروز 
رونمایی شده، آن را آغاز کار در این حوزه دانست و 

افزود: اگر صحبت از خدمات...

در بیست و دومین نمایشگاه بین المللی محیط زیست 
که از ۲۸ آذر تا یکم دی ماه در مرکز نمایشگاه های 
بین المللی شهر آفتاب برگزار شد، معاون راهبردی  
و معــاون علمی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیان 
رئیس جمهــوری، ســخنگوی دولــت و مشــاور 
رئیس جمهوری در امــور همکاری های اقتصادی، 
ضمن بازدید از این نمایشگاه در مصاحبه با خبرنگار 

فولاد چنین گفتند

محمدجــواد ظریــف، معــاون راهبردی 
رئیس جمهوری:

مسیر فولاد مبارکه برای استفاده از انرژی پاک 
و تجدیدپذیر حرکت در مسیر منافع ملی است
ان شاءالله که همه صنایع به سمت اقداماتی بروند که 
با محیط زیست همراه باشد و با محیط زیست دوستانه 
برخورد کنند؛ چراکه اگر ما نتوانیم با مشارکت همه 
مردم، بخش دولتی و بخــش خصوصی از وضعیت 

کنونی خارج شویم، شرایط برای زیست فرزندانمان 
بسیار دشوار می شود.

قطعاً مسیر فولاد مبارکه و سایر صنایعی که از انرژی 
پاک و تجدیدپذیر استفاده می کنند، حرکت در مسیر 

منافع ملی و منافع فرزندان این مرزوبوم است.

معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
رئیس جمهوری در بیست و دومین نمایشگاه 

محیط زیست:
فولاد مبارکه یکی از صنایع بزرگ کشور است 
که در حوزه دانش بنیان سرمایه گذاری های 

خوبی انجام داده  است
حســین افشــین، معاون علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان رئیس جمهوری، به همراه شینا انصاری 
معــاون رئیس جمهوری و رئیس ســازمان حفاظت 
محیط زیست در دومین روز از بیست و دومین نمایشگاه 
محیط زیست از غرفه های این نمایشگاه بازدید کردند.

معــاون علمــی فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیان 
رئیس جمهــوری در جریان بازدیــد از غرفه فولاد 
مبارکــه، پس از آشــنایی بــا آخریــن اقدامات و 
دستاوردهای این شــرکت در حوزه محیط زیست، 
اعم از جمع آوری پساب های شــهری و صنعتی و 
بازچرخانی آن ها در چرخه صنعت، کاهش ضایعات 
و پســماند و اقدامات شــرکت در پایش مستمر و 
برخط خطوط تولید گفت: فــولاد مبارکه یکی از 
صنایع بزرگ کشور اســت که در حوزه دانش بنیان 
سرمایه گذاری های خوبی انجام داده است. این شرکت 
در حوزه صندوق های CVC در حال حاضر یک هزار 
میلیارد تومان ســرمایه گذاری کرده و طبق برنامه 
تعریف شده، قرار است این میزان سرمایه گذاری را به 

۳۰۰۰ میلیارد تومان افزایش دهد.
وی تصریــح کرد: بــرای اینکه بتوانیــم بهره وری 
شرکت ها را افزایش دهیم، باید از فناوری های نوین 
مانند هوش مصنوعی اســتفاده کنیم. با استفاده 
از این فنــاوری می توانیم با مدیریت بهتر، شــاهد 
کاهش مصرف انرژی باشیم. همچنین با استفاده از 
فناوری های نوین می توان میزان مصرف مواد اولیه و 
ضایعات و پسماند را کاهش داد و برای بازچرخانی ها 

از این تکنولوژی استفاده های بهینه تری کرد.
معــاون علمــی فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیان 
رئیس جمهوری با بیــان اینکه همه شــهروندان 
در فصول سرد ســال از انواع سیســتم های گرمازا 
آلودگی های متنوعی را تولید می کنند، گفت: اینکه 
دغدغه همه ما آلودگی کمتر باشد، در واقع احترام به 
محیط زیست و حرکت در مسیر توسعه پایدار است 

و این همان مسیری اســت که با توسعه فرهنگی 
میسر خواهد شد. هریک از ما باید بررسی کنیم که 
به عنوان یک شهروند چه نقشی می توانیم در کاهش 

آلودگی ها و بهبود محیط زیست داشته باشیم.

فاطمه مهاجرانی، سخنگوی دولت:
امیدواریم ســایر صنایع نیز از حرکت فولاد 
مبارکه برای رفتن به سمت استفاده از انرژی 

خورشیدی الگو بگیرند
طبیعتاً رفتن به سمت انرژی های نو و تجدیدپذیر یکی 
از الزامات است و مسلماً مانند سایر کشورها باید به این 
سمت حرکت کنیم. اگرچه سال هاست این موضوع 
مطرح است، اما هیچ گاه مثل امروز به این جدیت بر 
آن تأکید نشده اســت. اقلیم ایران به خوبی ظرفیت 
اســتفاده از انرژی خورشــیدی را دارد. ما از حرکت 
فولاد مبارکه برای رفتن به ســمت استفاده از انرژی 
خورشیدی خوشحالیم و امیدوارم سایر صنایع نیز الگو 
بگیرند. دولت نیز پشتیبانی از تولید ۳۰ هزار مگاوات 
برق خورشیدی را در دستور کار قرار داده است. با چنین 
اقداماتی امیدواریم که از این  پس، استفاده از انرژی های 
فسیلی کمتر در سبد انرژی های مصرفی کشور باشد 
و بیشتر در مسیر استفاده از انرژی های نو قدم برداریم.

معصومه آقاپور، مشاور رئیس جمهوری در امور 
همکاری های اقتصادی:

فولاد مبارکه در بخش مسئولیت اجتماعی و انرژی های 
تجدیدپذیر اقدامات خوبی انجام داده است

ناترازی های انرژی به خصوص ناترازی برق در کشور 

بسیار زیاد است و دولت چهاردهم تأکید بسیاری بر 
انرژی های تجدیدپذیر دارد. با توجه  به اینکه استفاده 
از انرژی خورشیدی در کشور ما داری مزیت زیادی 
است، دولت اقدامات بسیار خوبی در این زمینه انجام 
داده و مصوبات خاصی  داشته است. ضمن اینکه با 
توجه  به حساسیت موضوع، رئیس جمهوری شخصاً 

ریاست این جلسات را خود برعهده دارند.
در حوزه استفاده حداکثری از انرژی های تجدیدپذیر 
قوانین بسیار خوبی ازجمله واگذاری زمین های ۹۹ساله 
و پرداخت ۵۰ تا 6۰ درصدی تســهیلات به خصوص 
برای صنایع مصوب شده است. همچنین فعال تر شدن 
بورس انرژی و برقی که قرار است از محل انرژی های 
تجدیدپذیر استحصال شود می تواند شرایط بهتری را 

برای حل مشکل ناترازی انرژی فراهم کند.
فولاد مبارکه جزو چند صنعت برتر کشور است که در 
بخش مسئولیت اجتماعی و انرژی های تجدیدپذیر 
به ویژه انرژی خورشیدی اقدامات خوبی انجام داده 

است. با توجه  به فعالیت ها و تجارب این شرکت، انتظار 
داریم با تسهیلاتی که دولت فراهم می کند، شاهد 
ایجاد مزارع بزرگ انرژی خورشیدی به همت فولاد 

مبارکه باشیم که الگویی برای سایر صنایع باشد.

فولاد مبارکه، غرفه برتر بیســت و دومین 
نمایشگاه محیط زیست

گفتنی اســت در آیین اختتامیه بیســت و دومین 
نمایشــگاه بین المللی محیط زیست، شرکت فولاد 
مبارکه به عنوان غرفه برتر در حوزه اطلاع رسانی و 
روابط عمومی و غرفه برتــر در برگزاری رویدادهای 
جانبی، غرفه ســازی و بهره مندی از اکران ســیار 
واقعیت مجازی معرفی شــد و با اهدای تندیس و 
لوح مورد تقدیر قرار گرفت.این انتخاب به دلیل ارائه 
مناسب دستاوردهای زیست محیطی، ارتباط مؤثر با 
بازدیدکنندگان، انتشار گسترده اخبار و اطلاع رسانی 

به موقع این نمایشگاه انجام شد.

معاون راهبردی  رئیس جمهوری در حاشیه بیست و دومین نمایشگاه بین المللی محیط زیست تصریح کرد

حرکت فولاد مبارکه  در مسیر منافع ملی



اقتصاد2
ایران

سازمان بازرسی اعلام کرد:
ضــرب الاجل به بانکهــا برای 

تسهیلات فرزندآوری
بازرس کل بانک ها و بیمه سازمان بازرسی به هفت 
بانک در رابطه با عملکرد ضعیف در انجام تکالیف 
قانونی در پرداخت تســهیلات فرزندآوری هشدار 
داد و تاکید کرد که تا پایان دی ماه مطابق سهمیه 
ابلاغی عمل شود. به گزارش روابط عمومی سازمان 
بازرسی کل کشــور، در پی نظارت بر میزان تحقق 
قانون حمایت از خانواده و جوانی جمعیت و متعاقب 
اخذ توضیح از تعدادی از مدیران عامل شبکه بانکی، 
بازرس کل بانک ها و بیمه این سازمان به هفت بانک 
در رابطه با عملکرد ضعیف در انجام تکالیف قانونی در 
پرداخت تسهیلات فرزندآوری هشدار داد و تاکید 
کرد که در صورت عدم ایفای تعهدات تا پایان دی ماه، 
اقدامات قانونی لازم در مورد آن ها صورت می گیرد.

در این نامه ها که به مدیران عامل بانک های ســپه، 
پاسارگاد، گردشگری، اقتصاد نوین، رسالت، شهر و 
سامان ارسال شده با اشاره به سهمیه ابلاغی بانک 
مرکزی به بانک ها در رابطه با تسهیلات فرزندآوری؛ 
بر اســاس آمار و اطلاعات دریافتی از بانک مرکزی 
تا تاریــخ ۳۰/۰۹/۱۴۰۳ عملکرد بانک  های مذکور 
نامطلوب ارزیابی شده اســت. مطابق بررسی ها، با 
توجه به اینکه بانک ها در ۹ ماهه ســال جاری باید 
۷۵ درصد سهمیه ابلاغی را پرداخت می کردند؛ اما 
بانک سپه ۶۷ درصد، بانک گردشگری ۶۵ درصد، 
بانک های پاسارگاد و شهر ۵۴ درصد، بانک رسالت ۵۰ 
درصد، بانک اقتصاد نوین ۴۸ درصد و بانک سامان 
۳۸ درصد از سهمیه ابلاغی سالانه را به متقاضیان 
پرداخت کرده اند و هنوز متقاضیان قابل توجهی در 
صف انتظار دارند. حسینی با اشاره به بند )الف( ماده 
)۲( دستورالعمل نحوه مقابله با ترک وظایف قانونی 
مدیران و پیشگیری از آن و همچنین بند )ج( ماده 
)۱۱( قانون تشکیل سازمان بازرسی کل کشور و ماده 
)۴۲( آیین نامه اجرایی آن با تعیین مهلتی تا پایان دی 
ماه به منظور پرداخت تسهیلات تکلیفی فرزندآوری 
متناسب با سهمیه ابلاغی، تصریح کرده است که در 
صورت عدم پرداخت تســهیلات در مهلت مقرر به 

متقاضیان، اقدامات قانونی لازم انجام خواهد شد.

صادرات غیر نفتی ۱۱۶ میلیون تن کالا 
رئیس کل گمرگ ایران گفت: ۱۱۶ میلیون تن کالا  
به ارزش ۴۳ میلیارد  دلار طی ۹ ماه گذشته صادر 
شده که از این میزان ۳۰ درصد مربوط به صادرات 

غیر نفتی مربوط به محصولات پتروشیمی است.
فرود عسگری رئیس کل گمرک ایران از افزایش 
صادرات غیر نفتی در ۹ ماه امسال خبر داد و گفت: 
در ۹ ماهه امســال از نظر وزنی ۱۴ درصد واز نظر 
ارزشی ۱۸ درصد شاهد افزایش صادرات غیر نفتی 
بوده ایم. وی ادامه داد: در این مدت ۱۱۶ میلیون 
تن کالا  به ارزش ۴۳ میلیارد  دلار صادر شده که از 
این میزان ۳۰ درصد مربوط به صادرات غیر نفتی 
مربوط به محصولات پتروشیمی است. عسگری 
اظهار کرد:  متوسط ارزش گمرکی هر تن کالای 
صادراتی در ۹ ماه بــه ۳.۷۴  افزایش به ۳۷۱ دلار 
رسیده است واردات کشور با احتساب وارد شمش  

طلا ۵۰ یملیارد ۸۸۹ میلیون دلار بوده است.

راه اندازی فروشگاه های تعاون 
روستایی تسریع شود

وزیر جهاد کشاورزی با بیان اینکه اختصاص ارز 
ترجیحی به کالاهای اساسی برای حمایت از سفره 
مردم است، گفت: این هزینه در سفره  مردم باید 
ملموس تر و فروشگاه های تعاون روستایی سریع تر 
راه اندازی شــود. به گزارش مهر، جلسه شورای 
معاونان وزارت جهاد کشاورزی به ریاست غلامرضا 

نوری قزلجه، وزیر جهاد کشاورزی برگزار شد.
نوری قزلجه در این جلسه با بیان جزئیاتی از سفر 
هیئت دولت به استان خراســان شمالی گفت: 
خراسان شمالی از ظرفیت و استعدادهای بسیار 
خوبی در زمینه کشاورزی برخوردار است که نیاز 
است تمرکز و وقت بیشتری به این استان اختصاص 
داده شود. وزیر جهاد کشاورزی تاکید کرد: کمک 
به توســعه الزاماً اختصاص منابع مالی نیست و 
در مواردی سیاســتگذاری صحیح و برنامه ریزی 
مناسب و هدف گذاری ها می تواند روند فعالیت را 

به سمت و سوی مناسب هدایت کند.
وی با اشاره به این که مردم استان خراسان شمالی 
در مسیر توسعه بخش کشاورزی گام برمی دارند، 
اضافه کرد: تقاضای ایجاد شهرک گلخانه ای در این 
استان نشان می دهد مردم به خوبی ظرفیت های 
موجود را شناخته اند و در مسیر شکوفایی آن گام 
برمی دارند و آنچه که به عنوان برآیند از این سفر 
می توان مد نظر قرار داد این است که ظرفیت تولید 
بسیار خوبی با زمینه صادراتی مناسب در خراسان 
شمالی وجود دارد که نیازمند دقت و برنامه ریزی 

هرچه بهتر است.

خبر

نماینــده مجلــس گفت: 
افزایش معافیــت مالیاتی 
حقوق بگیــران و کاهش 
مالیات تولیــد در بودجه 
۱۴۰۴ با هدف اصلاح نظام 

مالیاتی به نفع مردم اجرایی شده است.
مجلس در همکاری با دولت سقف معافیت مالیاتی 
برای حقــوق بگیران از ۱۲ بــه ۲۴ میلیون تومان 
رساند و معافیت مشــاغل خرد را نیز ۱۰۰ درصد 
افزایش داد. در کنار ایــن موضوع مالیات تولید نیز 
کاهش ۵ درصدی داشته است و به این ترتیب در 
بودجه ۱۴۰۴ با تکیه بر اصلاحات مالیاتی، علاوه بر 
کاهش فشار مالیاتی بخش حقوق و مشاغل خرد، 
شــاهد حمایت مســتقیم از تولید نیز هستیم که 
در نهایت منجر به کاهش فــرار مالیاتی و برخورد 
با دانه درشــت ها خواهد شد. معافیت مالیاتی یکی 
از راه های حمایت از اقشــار ضعیف و متوسط در 
شرایط تورمی و تحریمی است. در حالی که وصول 
درآمد های مالیاتی دولت از اهمیت بالایی برخوردار 
است، اما باید این موضوع نیز مدنظر باشد که اعمال 

فشار مالیاتی بر اقشار آسیب پذیر نداشت باشیم.
حقوق و دستمزد بگیران و صاحبان مشاغل خرد از 
جمله مهم ترین مشاغلی هســتند که در برابر تورم 
ضربه پذیری بالایی دارند. به ویژه حقوق بگیران که 
سطح دستمزد ثابتی دارند، تاب آوری بالایی در مقابل 

تورم ندارند. بخش تولید نیز از جمله مهم ترین حوزه 
های اقتصادی کشور است که موتور محرکه اقتصاد 
ملی محسوب می شــود. در لایحه بودجه ۱۴۰۴ با 
هدف حمایت از این بخش، کاهش ۵ درصدی مالیات 

بخش تولید در دستور کار قرار گرفت.
ادامه یافتن طرح نشان¬دار کردن مالیات توسط 
مودیان نیز از دیگر پیش بینی هایی بود که در لایحه 
بودجه ۱۴۰۴ مصوب شــد. این طرح طی امسال 
توسط سازمان امور مالیاتی با هدف برقراری ارتباط 

موثر با مالیات دهندگان اجرایی شد و تا الان نتایج 
خوبی از آن به دست آمده است.

 جعفــر پورکبگانی با اشــاره به ایــن موضوع که 
نمایندگان مجلس همگی اصرار بر موضوع افزایش 
ســقف معافیت مالیاتی حقوق¬بگیران و مشاغل 
خرد در لایحه بودجه ۱۴۰۴ داشتند، تصریح کرد: 
در جلساتی که در مجلس برای بررسی لایحه بودجه 
داشــتیم، نمایندگان به عنوان کسانی که دغدغه 
های مردم را انتقال می-دهند، بر این موضوع تأکید 

کردند که باید از حقوق¬بگیران و مشاغل خرد در 
مقابل تورم حمایت به عمــل بیاوریم. این نماینده 
مجلس گفت: باید تا جائیکه می¬توانیم از اقشــار 
ضعیف و آسیب پذیر در مقابل تورم حمایت به عمل 
بیاوریم. به شدت لازم است از اعمال فشار مالیاتی 

اضافی بر این اقشار اجتناب شود.
وی ادامــه داد: آنچه در بالا گفته شــد به این معنا 
نیست که نحوه رفتار با اقشــار دیگر اهمیت ندارد. 
بلکه منظور این اســت که اقشاری همچون حقوق 
بگیران و مشــاغل خرد در مقابل مسائل اقتصادی 
حساسیت و آسیب پذیری بالایی دارند، به همین 

دلیل باید به حمایت از آنها بپردازیم.
وی ادامه داد: در کشور های پیشرفته به حمایت تمام 
قد از تولید می¬پردازند. تولید حوزه¬ای است که 
ریسک بالایی دارد. بنابراین، باید با اقداماتی مانند 
کاهش مالیات به حمایت جدی از تولیدکنندگان 
بپردازیم و برای این بخش جذابیت به وجود بیاوریم.

وی ادامه داد: مجلس در همکاری با دولت ســقف 
معافیت مالیاتی برای حقــوق بگیران از ۱۲ به ۲۴ 
میلیون تومان رساند و معافیت مشاغل خرد را نیز 
۱۰۰ درصد افزایش داد. در کنار این موضوع مالیات 
تولید نیز کاهش ۵ درصدی داشــته است و به این 
ترتیب در بودجه ۱۴۰۴ با تکیه بر اصلاحات مالیاتی، 
علاوه بر کاهش فشار مالیاتی بخش حقوق و مشاغل 
خرد، شاهد حمایت مستقیم از تولید نیز هستیم که 
در نهایت منجر به کاهش فرار مالیاتی و برخورد با 

دانه درشت ها خواهد شد.

دولت معافیت مشاغل خرد را ۱۰۰ درصد افزایش داد

افزایش معافیت مالیاتی حقوق بگیران 

 قیمت ســهام عدالت بیش از
 ۴۶ برابر شد

ارزش ســهام عدالت یک میلیــون تومانی با 
احتســاب و اعمال تمام افزایش سرمایه های 
شرکت های بورســی در این ســهام به ۴۶ 
میلیون و ۷۶۷ هزار و ۳۶۲ تومان رسید. ارزش 
سهام عدالت یک میلیون تومانی با احتساب و 
اعمال تمام افزایش سرمایه های شرکت های 
بورسی در این ســهام به ۴۶ میلیون و ۷۶۷ 
هزار و ۳۶۲ تومان رسیده است. این در حالی 
است که ارزش سهام عدالت ۴۹۰ هزار و ۵۳۲ 
هزار تومانی دارندگان این سهام به ترتیب به 
۲۲ میلیون و ۹۱۶ هزار تومان و ۲۴ میلیون 
و ۸۸۰ هزار تومان رســیده است. شایان ذکر 
اســت به طور کلی ۴۹ شرکت در سبد سهام 
عدالت قرار دارند که از این تعداد ۱۳ شرکت 
غیر بورسی و ۳۶ شرکت بورسی بوده و درصد 
متفاوتی از هر کدام از شرکت ها در سبد سهام 
عدالت وجود دارد، لذا ممکن است ارزش سبد 
سهامداران دارای اندکی تفاوت با مبالغ فوق 
باشــد. به همین دلیل توصیه می شود برای 
اطلاع دقیق از ارزش روز ســهام عدالت خود 
به سامانه ســهام عدالت به آدرس اینترنتی 
sahamedalat.ir مراجعــه کرده و در 
قسمت مشاهده دارایی سهام عدالت با ورود 
کد ملی از به روزترین ارزش سهام خود اطلاع 

یابید.

رشد ارزش دارایی سرمایه گذاران 
خارجی در بورس

داده های آماری مدیریت نظارت بر بورس های 
ســازمان بورس و اوراق بهادار حاکی از رشــد 
۱۸درصــدی ارزش دارایــی ســرمایه گذاران 
خارجی در پاییز امســال اســت. ارزش دارایی 
ســرمایه گذاران خارجی در بازار ســرمایه در 
پایان فصل پاییز که بازار روند صعودی داشته، 
نســبت به ابتدای پاییز افزایش داشته است. بر 
اساس گزارش داده های آماری مدیریت نظارت 
بر بورس های ســازمان بــورس و اوراق بهادار، 
ارزش دارایــی ســرمایه گذاران خارجی به ۱۰ 
هزار و ۷۲۴ میلیارد تومان در پایان فصل پاییز 
رســید. داده های این گزارش نشــان می دهد؛ 
ارزش دارایی سرمایه گذاران خارجی در مهرماه 
به ۸ هزار و ۹۶۳ میلیارد تومــان و درآبان ماه 
به ۹ هــزار و ۶۷۶ میلیارد تومان رســیده بود. 
گــزارش اداره مدیریت نظارت بــر بورس های 
ســازمان بورس و اوراق بهادار، نشان می دهد؛ 
خالــص ارزش خرید و فروش ســرمایه گذاران 
خارجی به تفکیک محــل تولد/ثبت، در پایان 
آذرمــاه، ۲۸۶ میلیارد تومان فــروش و عمدتاً 
 متعلق به کشــور های هلند، کویت و افغانستان

 بوده است.

کاهش ۱.۶ میلیارد مترمکعب 
گاز تحویلی به نیروگاه ها 

سرپرســت معاونت راهبری تولید شــرکت 
برق حرارتی گفــت: در آذرماه مقــرر بود تا 
روزانه ۱۸۰ میلیون مترمکعب گاز در اختیار 
نیروگاه ها قرار گیرد اما حــدود ۱.۶ میلیارد 
مترمکعــب گاز کمتری تحویــل نیروگاه ها 

شده است.
ناصر اسکندری سرپرســت معاونت راهبری 
تولید شــرکت بــرق حرارتی با بیــان اینکه 
نیروگاه های حرارتی مطابق مصوبات نسبت 
به تولید انرژی الکتریکی اقدام کرده اند، افزود: 
در حال حاضر محدودیت های جاری ناشی از 

کمبود گاز تحویلی به نیروگاه ها است.
وی با تاکید بر اینکه از ابتدای ســال تا پنجم 
دی ماه حدود ۶.۵ درصد گاز کمتری نســبت 
به سال گذشته تحویل نیروگاه ها شده است، 
ادامه داد: این مســئله بدان معنی اســت که 
نیروگاه ها به اجبار حدود پنج میلیارد و ۸۵۰ 
میلیــون لیتر گازوئیل جایگزیــن این مقدار 

کسری گاز کرده اند.
اسکندری خاطرنشــان کرد: تنها در همین 
آذرماه براســاس مصوبات مقرر شــده بود تا 
روزانه ۱۸۰ میلیون مترمکعب گاز در اختیار 
نیروگاه ها قرار گیرد که متاسفانه در کل این 
ماه نیز حــدود یک میلیــارد و ۶۸۰ میلیون 
مترمکعــب گاز کمتری تحویــل نیروگاه ها 

شده است.
سرپرست معاونت راهبری تولید شرکت برق 
حرارتی در پایان گفت: براساس پیگیری های 
صورت گرفته امسال بیش از ۸۰ درصد نفت 
کوره بیشتری نســبت به ســال گذشته در 

نیروگاه های کشور مصرف شده است.

خبر
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رئیس هیئت مدیــره اتحادیــه صادرکنندگان 
فرآورده های نفتی گفت: راهکار اساسی و اصولی 
برای جلوگیری از قاچاق سوخت؛ حذف یارانه ها با 
مکانیزم درست است. اگر به یکباره نتوانیم به این 
هدف برسیم حداقل باید عزم و تصمیم آن وجود 
داشــته باشــد که در یک برنامه چند ساله یارانه 
را حذف کنیم و به شــیوه مفید و صحیح و بدون 

هدررفت توزیع آن صورت گیرد.
احمد معروف خانی در گفت وگو با ایلنا، در ارزیابی 
قاچاق سوخت و راهکارهای جلوگیری از آن اظهار 
داشت: متاسفانه به خاطر یارانه وحشتناکی که در 
حوزه سوخت داریم سال هاست که پدیده قاچاق 
در کشور خصوصا در نقاط مرزی که فاصله قیمتی 

۳۰ تا ۴۰ برابر می شود؛ رخ می دهد.
وی افزود: راهکار اساسی و اصولی برای جلوگیری 
از قاچاق سوخت؛ حذف یارانه ها با مکانیزم درست 
اســت. اگر به یکباره نتوانیم به این هدف برسیم 
حداقل باید عزم و تصمیم آن وجود داشــته باشد 
که در یک برنامه چند ســاله یارانه را حذف کنیم 
و به شیوه مفید و صحیح و بدون هدررفت توزیع 

آن صورت گیرد.

رئیس هیئت مدیــره اتحادیــه صادرکنندگان 
فرآورده هــای نفــت، گاز و پتروشــیمی با بیان 
اینکه قاچاق ســوخت هدررفت یارانه است که از 
سرمایه ملی مردم کسر می شــود، گفت: راهکار 
اساسی و جدی این است که در یک برنامه مدون 
و مشخص طی یک بازه زمانی قاچاق از بین برود، 
راهکار کوتاه مــدت هم اینکــه ابزارهای نظارتی 
توزیع را قوی تــر کنیم، به گفتــه رئیس جمهور 
وقتی تولیدکننــده و توزیع کننده ســوخت هر 
دو یک نهاد و ســازمان اســت؛ متوجه می شویم 
برخــی گپ هــا وجــود دارد از جملــه اینکــه 
یارانه هایی که بــه کارگاه های صنعتــی که گاز 
و برق ندارد، تعلق می گیرد درســت محاســبه و 
 تخصیص داده نمی شــود و در نتیجه درست هم 

استفاده نمی شود.
وی دربــاره تاثیر قاچاق ســوخت روی اقتصاد و 
معیشــت مردم خاطرنشــان کرد: به طور کلی 
قاچاق درواقع هدررفت یارانه ای است که باید به 
مردم تعلق گیرد و در جای درست مصرف شود که 
نتیجه این هدررفت ناتــرازی اقتصادی، افزایش 
تورم، عدم رشــد اقتصادی و معضلات اجتماعی 

است، در نتیجه به طور غیرمستقیم همه این آثار 
مخرب را در پی دارد. معروف خانی گفت: یکی از 
راهکارها اینکه سهمیه ها حذف و به جای آن به این 
کارگاه ها یارانه نقدی پرداخت شــود تا خودشان 
زیرساخت لازم را برقرار کنند، بعبارت دیگر نباید 
خود سوخت را تحویل دهیم تا این اتفاقات نیفتد، 
دلیل عمده دیگر بحث قاچاق این است که فرآیند 
توزیع و تحویل در نیروگاه ها هم درست نیست، این 
فرایند دستی و شخص محور است در نتیجه ممکن 
است ضریب خطا و اشتباه داشته باشد، پلمپ های 
هوشمند می تواند راهکار مناسبی باشد که نظارت 
توزیع را افزایش داده تا فراورده ها در محل درست 

خود تحویل و به مصرف برسد.
وی با اشــاره به لزوم اصلاح قانون و وضع قوانین 
جدید در حوزه کنترل قاچاق سوخت خاطرنشان 
کرد: خیلی از قوانین ما درحــوزه کنترل قاچاق 
پیشگیرانه نیست در نتیجه باید این قوانین اصلاح 

و وضع قوانین جدید داشته باشیم.
رئیس هیئت مدیــره اتحادیــه صادرکنندگان 
فرآورده های نفت، گاز و پتروشیمی درباره احتمال 
تغییر نرخ بنزین ســوپر وارداتی بیان داشت: در 

صورت اجرا کار کارشناســی درستی است، طبق 
مصوبه هیات دولت بناســت که بخش خصوصی 
بنزین ســوپر را وارد و به نرخ فــوب خلیج فارس 
توزیع کند، در واقع در راستای حذف یارانه انرژی 
یک جامعه هدفی است که قشــر مرفه هستند، 
درست نیست که همه اقشار به یک میزان از یارانه 
بهره مند شوند، بعبارت دیگر باید یارانه این اقشار 
حذف و با نرخ آزاد بنزین تهیــه کنند و این اقدام 
می تواند مقدمه ای باشد که قیمت بنزرین معمولی 

و گازوئیل را هم اصلاح کنیم.
وی با اشاره به شیوه کنونی سهمیه بندی و توزیع 
با کارت سوخت گفت: تجربه اخیر کارت سوخت 
موفق نبود و هوشــمندی و نظارت دقیق توزیع 
صورت نگرفت اما مشــخصا با ابزارهــای نوین و 
دیجیتالی می توان شیوه های دقیق تر و منظم تری 
مانند اســتفاده از پلاک خــودرو، کارت ملی و یا 
گواهینامــه را تعریف کرد. اکنون چند ســناریو 
درحال بررسی است اما نهایی و ابلاغ نشده در هر 
حال اگر راهکارهای هدفمندتری برای توزیع یارانه 
در نظر گرفته شــود هزینه اضافی و بوروکراسی 

تحمیل نخواهد شد.

وزیر راه و شهر ســازی با بیان اینکه برای حدود ۸۰۰ هزار 
واحد مسکونی تعهد ایجاد و از متقاضیان مبالغی دریافت 
شده است، گفت: برنامه ریزی شده تا این ۸۰۰ هزار نفر به 
سیستم بانکی وصل شوند که سهم مشارکت بانک به واسطه 
تسهیلاتی است که به این متقاضیان داده می شود. به گزارش 
ایرنا، فرزانه صادق در گفت وگوی خبری افزود: در وزارت 
راه و شهرســازی انتخابی بود که در کمیته ای اختصاصی 
انجام شد و از سوی دکتر پزشکیان برای اخذ رأی اعتماد به 
مجلس رفتم و سپس رأیی که نمایندگان دادند و در نهایت 
تدبیری بود که رهبر انقلاب داشتند. اساسا ورود من به راه 
و شهرسازی در فرآیندی که به وزیر شدن منتج شد به این 

جهت بود که خدمت به مردم را در اولویت داشتم.
وزیر راه و شهرســازی به اصل ۳۱ قانون اساسی اشاره 
کرد و گفت: این اصل داشتن مسکن مناسب را حق هر 
ایرانی می داند و دولــت را موظف می کند که با اولویت 
برای آنهایی که نیازمندترند بخصوص روستا نشینان و 
محرومان بستر اجرایی را فراهم کند. وی اظهار داشت: 
شاید ناترازی بین تولید و مسکن خیلی پررنگ نباشد 
اما دسترســی همه افراد بخصوص اقشــار کم درآمد و 

بخصوص متوسط به مسکن بسیار مشکل است.
صادق گفت: در برنامه هفتم ۱.۵ میلیون مســکن باید 
مسکن حمایتی باشد که اکنون تعهدات بیش از ۸۰۰ 
هزار واحد داده شده است. برای ۷۰۰هزار واحد باقیمانده 
باید برنامه ریزی شود. وی افزود: حدود ۲ میلیون واحد 
مسکونی با برنامه ریزی های انجام شده خودمالکی است 
و مردمی که زمین دارند با دریافت تسهیلات به مسکن 
تبدیل شود. یک میلیون واحد در برنامه هفتم مربوط به 
واحدهای روستایی است که در همین سال اول برنامه، 
مصوبه دولت برای پرداخت وام به تسهیلات با نرخ پایین 

به ۲۰۰ هزار واحد مصوب شد.
وزیر راه و شهرسازی اظهار داشت: حدود ۸۰۰ هزار واحد 
تعهد ایجاد شده یعنی از مردم مبالغی دریافت کردیم 
که از ۴۰ میلیون تومان آغاز می شود و تا عددهای بالاتر 
هم می رسد. برنامه ریزی شــده تا این ۸۰۰ هزار نفر به 
سیستم بانکی وصل شوند سهم مشارکت بانک به واسطه 

تسهیلاتی است که به این متقاضیان داده می شود.

صادق افزود: حدود ۴۰۰ هزار نفر تا کنون انجام شده و در 
همین چند ماه اخیر ۳۰ هزار واحد دیگر به شبکه بانکی 
معرفی شدند. تمام تلاش این است که تسریع کنیم تا این 
۸۰۰ هزار متقاضی در بازه زمانی کوتاه به شبکه بانکی 
وصل شوند. وی گفت: هم وزارت راه و شهرسازی با بانک 
مرکزی مذاکراتی دارد و هم کمیسیون عمران مجلس 
به صورت تخصصی جلساتی را با بانکها برگزار می کند 
تا همه این ۸۰۰ هزار واحد به وام بانکی وصل شوند. وزیر 
راه تأکید کرد: بخش دیگر این برنامه تامین اراضی است 
که برای همه ۸۰۰ هزار متقاضی تامین زمین شده است.
وی گفت: بخش های دیگر از این واحدها در مرحله های 
فونداسیون، سفت کاری و نازک کاری قرار دارند تعدادی 
هم تحویل شده اســت. فرزانه صادق تصریح کرد: در 
برخی پروژه ها آماده ســازی صورت نگرفته که شامل 
ایجاد دسترسی ها، ساخت جوی و جدول و دسترسی به 
پلاک های مختلف است که تهیه منابع انجام این کارها 
را پیگیری می کنیم. باید خدمات زیربنایی و روبنایی هم 

شکل بگیرد تا مسکن در شأن مردم تامین شود.
وزیر راه و شهرســازی افزود: در افتتاح هایی که انجام 
می دهیم تاکید داریم که علاوه بر مسکن باید مدرسه، 
پارک، واحدهای تجاری خرد محلــه و غیره نیز وجود 
داشته باشد. زمین های مســکونی داخل محدوده های 
شهری که در آنها زیرســاخت و دسترسی لازم وجود 
داشته اما به مسکن تبدیل نشده، باید به چرخه مسکن 
برگردد تا مالکان و بخش خصوصی ترغیب ساخت شوند.
وی گفت: به طور متوسط در شهرهای مختلف حدود 
۱۰ درصد اراضی کاربری مســکونی دارد اما در فرایند 
ساخت قرار نگرفته است. صادق ادامه داد: اراضی دولتی 
پیرامونی شهرها که امکان افزایش آنها به محدوده های 
شهری وجود دارد، از ۵ سال گذشته حدود ۷۰ هزار هکتار 
آنها الحاق شده و در سه ماه اخیر سه هزار هکتار افزایش 
محدوده داشته ایم. وی افزود: تلاش می کنیم زمین هایی 
را وارد چرخه ساخت مسکن کنیم که مشکل دار نباشد؛ 
به عبارتی مشکلات مالکتی نداشته باشد مشکلات تصرف 
حقوقی نداشته باشد روی حرایم گسل، مسیل، رودخانه، 
اراضی باغی و کشاورزی نباشد و بتوان دسترسی های آنها 

را تامین کرد، همچنین زمین هایی که بتوان هزینه های 
مربوط به آماده سازی آنها را انجام داد. صادق گفت: در 
شهرهای مختلف تقریبا به صورت میانگین ۲۵ درصد 
بافت شهری، فرسوده اســت. باید بدمسکنی و مسکن 
ناایمن را در بافتهای فرسوده اصلاح کنیم که این حق 
مردم است تا سقف بالای سرشــان ایمن باشد چون با 
کمترین ریشتر زلزله دوار آسیب خواهد شد این موضوع 

در حوزه نوسازی بافت فرسوده در اولویت است
وی افزود: مشــکل را در دو جهت میشود حل کرد که 
بخشی از آن ضوابط تشویقی نوسازی بافت فرسوده است 
این بسته تشویقی تهیه شــده و در حال پیگیری برای 
اجراست تا هم مردم ساکن در بافت و هم پیمان کاران 
تشویق به نسازی بافت فرسوده شوند. در شورای عالی 
مسکن افزایش رقم وام نوسازی بافت فرسوده در حال 
پیگیری است. صادق گفت: در یکی از جلسات شورای 
عالی مسکن در حضور رئیس جمهور شهید که گزارش 
خلاف واقعی درباره کندی در تامین زمین داده شده بود، 
که توضیح دادم که زمین ها را بررسی کارشناسی می 
کنیم که حتما آب آن تامین شود. وی افزود: از بین ۱۴۰۰ 
شهر کشور, ۸۰شهر بالای ۲۰۰هزار نفر جمعیت دارد و 
در این شهرها و بخصوص کلان شهرها افزایش محدوده 
را با این رویکرد که تراکم بیشتری در کلانشهرها نیاوریم 
رعایت می کنیم. صادف تصریح کرد: بیشترین مشکل 
مسکن را در شهرهای بالای ۲۰۰ هزار نفر جمعیت داریم. 
اگر در این شهرها نتوان محدوده شهری را گسترش داد، 
شهرک ها را مکانیابی می کنیم که بتوانند با جمعیت 
های پایین تر هم مشکل زمین را حل کنیم و هم خدمات 
ارایه کنیم. هیچ وقفه ای در کارها پیش نیامده است. وی 
گفت: هر دو هفته یکبار جلسات شورای عالی معماری و 
شهرسازی برای تامین زمین تشکیل جلسه می دهد. 
این هفته نخستین جلسه شورای عالی مسکن را با حضور 
رییس جمهور برگزار می کنیم تا چالش های حل نشده 

را مطرح کنیم و با سرعت بیشتری کار را به پیش ببریم.
فرزانه صادق، اظهار داشــت: اهمیت بافت فرسوده در 
این اســت که زیرســاخت های لازم از جمله خیابان، 
جدول کشی و... در آنها وجود دارد و از بخشی از خدمات 

نیز برخوردار است اما بعضاً کمبودهایی در ارائه خدمات 
دارند. وی افزود: از گذشــته تفاهم نامه هایی با برخی 
نهادها و ارگان ها از جمله آمــوزش و پرورش، نیروهای 
مسلح، بازنشستگان و غیره داشته ایم، اما اجرای آنها باید 
عملیاتی شود. وزیر راه و شهرسازی گفت: مطابق آسیب 
شناسی انجام شده، بخشی از مشکلات به آورده نقدی این 
اقشار برمی گردد. در این زمینه باید با نهادهای پشتیبان 
و تعاونی ها گفتگو کرد تا بتوانیم کمک کنیم و اگر زمینی 
از سوی این نهادها در اختیار باشد باید آن را در چرخه 
بیاوریم.در این راستا مولدسازی ها می تواند در میان مدت 
کمک کننده باشد.این افراد و اقشار می توانند مطابق قانون 
جهش تولید تسهیلات جداگانه ای بگیرند که در حال 
انجام است. فرزانه صادق، با بیان اینکه در هر جایی که 
زمین تامین شده و هزینه های آماده سازی تامین شده، 
ساخت و ساز مسکن ادامه دارد اظهار داشت: در خصوص 
مسکن محرومان و مسکنی که با نهادهای حمایتی مانند 
بنیاد مستضعفان، ستاد اجرایی، بهزیستی و کمیته امداد 
در حال ســاخت اســت و این نهادها باید کمک کنند، 
ساخت و ساز ادامه دارد افرادی که تا حد شرایط هستند 

هم در حال اقدامات بعدی هستیم.
وی گفت: در برخی شهرها برای کسانی که حتی ثبت نام 
هم کرده ایم زمین مناسب تامین نشــده است و قطعا 
باید اولویت بندی کنیم تا پاسخگو باشیم، عدم تامین 
مطالبات متقاضیان، نارضایتی بیشتری ایجاد می کند. 
تمام تلاش مان این است که هر نیازی به مسکن هست را 

با اولویت بندی ها بتوانیم جواب بدهیم.
 وزیر راه و شهرسازی به آیین نامه های مربوط به بخش 
مسکن و حمل و نقل برنامه هفتم پرداخت و با بیان اینکه  
وزارت راه بیشترین آیین نامه اجرایی را در حوزه حمل و 
نقل و مسکن دارد اظهار داشت: ۶ آیین نامه در خصوص 
مسکن به کمیسیون های تخصصی دولت ارسال شده و 
در حوزه حمل ونقل هم ۴ آیین نامه ارسال کرده ایم. وی 
افزود: بسیاری از این آیین نامه ها با همکاری دستگاه های 
دیگر نگاشته شده و ظرف یکماه آینده همه این آیین نامه 
ها ارسال می شود. تاکید رییس جمهور نیز بر این است 

که سریعتر  این آیین نامه ها را به دولت برسانیم.

یارانه سوخت به نفع قاچاقچیان است

اتصال ۸۰۰ هزار متقاضی مسکن به تسهیلات بانکی 

گروه اقتصاد ایران وجهان
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رئیس اتحادیه بنکــداران مواد غذایی گفت: هم 
اکنون در عرضه هیچ یک از اقلام اساسی کمبود 
نداریم و تنها قیمت برخی کالاها با نوساناتی در 
بازار روبرو شده است. رضا کنگری رئیس  اتحادیه 
بنکداران مواد غذایی با بیان اینکه کمبودی در 
عرضه اقلام اساسی نداریم، گفت: نوسانات نرخ 
ارز بر بازار عرضه و تقاضا بدلیل بحث قیمت اثر 

گذاشته است.
او از توقف عرضه برنج های تنظیم بازار خبر داد 
و گفت: در زمانیکه بازرگانــی دولتی برنج های 
تنظیم بازار در اختیار بنکداران قرار می داد، برنج 
های هندی با نرخ ۵۰ هزارتومان بدست مصرف 
کننده نهایی می رسید، اما با توقف عرضه برنج 

های تنظیم بازار، بازار دچار التهاب شده است.
رئیس اتحادیه بنکداران مــواد غذایی ادامه داد: 
هم اکنون قیمت هرکیلو برنج خارجی در عمده 
فروشی ۶۵ هزارتومان است که با احتساب ۱۰ تا 
۱۲ درصد سود باید بدست مصرف کننده برسد. 
کنگری با اشــاره به افزایش ۳۵ درصدی قیمت 
حبوبات طی یــک ماه اخیر در بــازار خبر داد و 
گفت:محدودیت واردات و توزیــع و  همچنین 

نوســان نرخ ارز منجر به التهاب بــازار حبوبات 
شده است.

او با بیان اینکه توزیع قطره چکانی روغن کماکان 
ادامه دارد، افزود: مشکل عرضه روغن مشکل حل 
نشده و بصورت قطره چکانی توزیع در حال انجام 
است و آن هم به قیمت مصرف کننده به بنکدار 
عرضه می شود، درحالیکه اکثر واحدهای صنفی 
حاضر بــه خرید و فروش روغن به ســبب بحث 
جرائم نیســتند. کنگری درباره آخرین وضعیت 
بازار شــکر گفت: علی رغم آنکه شــکر زیرنرخ 
مصوب عرضه می شد، اکنون بدلیل عدم عرضه 
شــکرهای تنظیم بازار به قیمت مصوب رسیده 
است، متاسفانه در بحث تنظیم بازار برشی اعلام 

نشده که دوباره توزیع کنیم.
رئیس اتحادیه بنکداران مواد غذایی با بیان اینکه 
افزایش قیمتی در حوزه چای نداریم، تصریح کرد:  
با توجه به محدودیت واردات، خط تولید کارخانه 
ها با ظرفیت کم کار می کننــد چراکه در بحث 
واردات مشکل تامین دارند و سهمیه چندانی در 
اختیارش داده نمی شود تا کالا را بسته بندی و به 

بازار عرضه کنند.

رئیس اتحادیه میوه و سبزی تهران در خصوص دلایل 
نوســان قیمت خیار و گوجه فرنگی نکاتی را مطرح 
کرد. اسداله کارگر رئیس اتحادیه میوه و سبزی تهران 
گفت:با توجه به فصل ســرما، زمینه عرضه خیار کم 
است که این امر منجر به نوسان قیمت در بازار شده 

است.
او با اشاره به علل نوسانات بازار گوجه فرنگی افزود: در 
این فصل  عرضه گوجه فرنگی از نقاط دور  انجام می 
شود، از این رو با احتساب کرایه حمل، شاهد افزایش 
قیمت بازار گوجه فرنگی هســتیم. بعضا در سنوات 
گذشته دیدیم پیش آمده قیمت دور شهری از تابستان 

پایین تر است که اصولی نیست.
کارگر ادامه داد: قیمت سیب زمینی بدلیل صادرات 
نوساناتی داشت که خواستار کنترل صادرات شدیم، 
هرچند صادرکننده گرفتار اســت و قرارداد با تجار 
خارجی منعقد کرده است، اما تقاضا دادیم که جلوی 

خروج سیب زمینی های خارج از محدوده مجوزها را 
بگیرند چراکه در برخی مواقع بدلیل صرفه اقتصادی 

صادرات این امر مورد سوء استفاده قرار می گیرد.
رئیس اتحادیه میوه و سبزی گفت: با توجه به شرایط 
بارندگی و ســرما در فصل زمســتان، اقلام تره بار با 
نوساناتی روبروست و پیش بینی می شود که در فصل 
زمستان نوسانات بدلیل شــرایط جوی و مشکلات 
برداشت و حمل ادامه یابد. اما به طور کلی مغازه داران 

مکلف به رعایت ۳۰ تا ۳۵ درصد سود هستند.
بررســی های میدانی حاکی از آن اســت که قیمت 
هرکیلو  خیار در مغازه های ســطح شــهر به ۶۰ تا 
۷۰ هزارتومان، گوجه فرنگــی ۴۰ تا ۶۰ هزارتومان، 
سیب زمینی ۳۰ تا ۵۰ هزارتومان، سبزی ۵۰ تا ۷۰ 
هزارتومان رسیده است که فروشندگان و فعالان بازار، 
شرایط جوی و بارندگی و مشکلات برداشت را عامل 

اصلی این التهابات می دانند.

رئیس اتحادیه میوه و سبزی تهران در خصوص 
دلایل نوسان قیمت خیار و گوجه فرنگی نکاتی را 
مطرح کرد. اسداله کارگر رئیس اتحادیه میوه و 
سبزی تهران گفت:با توجه به فصل سرما، زمینه 
عرضه خیار کم است که این امر منجر به نوسان 

قیمت در بازار شده است.
او با اشــاره به علل نوســانات بازار گوجه فرنگی 
افزود: در این فصل  عرضه گوجه فرنگی از نقاط 
دور  انجام می شــود، از این رو با احتساب کرایه 
حمل، شــاهد افزایش قیمت بازار گوجه فرنگی 
هستیم. بعضا در ســنوات گذشته دیدیم پیش 
آمده قیمت دور شهری از تابستان پایین تر است 

که اصولی نیست.
کارگر ادامــه داد: قیمت ســیب زمینی بدلیل 
صادرات نوساناتی داشــت که خواستار کنترل 
صادرات شدیم، هرچند صادرکننده گرفتار است 
و قرارداد با تجار خارجی منعقد کرده اســت، اما 

تقاضا دادیم که جلوی خروج سیب زمینی های 
خارج از محدوده مجوزهــا را بگیرند چراکه در 
برخی مواقع بدلیل صرفه اقتصادی صادرات این 

امر مورد سوء استفاده قرار می گیرد.
رئیس اتحادیه میوه و ســبزی گفــت: با توجه به 
شرایط بارندگی و سرما در فصل زمستان، اقلام تره 
بار با نوساناتی روبروست و پیش بینی می شود که 
در فصل زمستان نوسانات بدلیل شرایط جوی و 
مشکلات برداشت و حمل ادامه یابد. اما به طور کلی 
مغازه داران مکلف به رعایت ۳۰ تا ۳۵ درصد سود 
هستند. بررسی های میدانی حاکی از آن است که 
قیمت هرکیلو  خیار در مغازه های سطح شهر به ۶۰ 
تا ۷۰ هزارتومان، گوجه فرنگی ۴۰ تا ۶۰ هزارتومان، 
سیب زمینی ۳۰ تا ۵۰ هزارتومان، سبزی ۵۰ تا ۷۰ 
هزارتومان رسیده است که فروشندگان و فعالان 
بازار، شرایط جوی و بارندگی و مشکلات برداشت را 

عامل اصلی این التهابات می دانند.

یک مقام مسئول گفت: صنعت پتروشیمی ایران با بهره گیری 
از دانش و فناوری روز جهان می تواند مســیر توسعه و رشد 
خود را با توجه به هدف گذاری های انجام شــده همســو با 
تکمیل زنجیره ارزش شتاب بخشد. به گزارش مهر به نقل 
از شرکت ملی صنایع پتروشیمی، سعید باغبانی مدیرکنترل 
تولید شرکت ملی صنایع پتروشیمی با بیان اینکه صنعت 
پتروشیمی ایران سهمی ۲.۷ درصدی از این صنعت پیشرو را 
در جهان به خود اختصاص داده است، اظهار کرد: سهم کشور 
در منطقه خاورمیانه حدود ۳۰ درصد است و در صورت جذب 
سرمایه گذاری های جدید و افزایش تولید شاهد رشد سهم 

صنعت پتروشیمی ایران در منطقه و جهان خواهیم بود.
وی افزود: امروز صنعت پتروشــیمی از اهمیت و جایگاهی 
مهم در اقتصاد و صنعت کشور برخوردار است و به دلیل تولید 
گستره ای از انواع محصولات، تأمین کننده و پشتیبان دیگر 

صنایع به ویژه صنایع پایین دستی است. مدیر کنترل تولید 
شرکت ملی صنایع پتروشیمی ادامه داد: پارسال این صنعت 
حدود ۱۲.۷ میلیون تن انواع محصولات پتروشیمیایی را در 
بازار داخلی عرضه کرد و نیاز صنایع تکمیلی را که بر اساس 
آمارها حدود ۱۵ هزار واحد هستند، تأمین کرد و با توجه به 
نیازهای موجود در بازار، مجتمع های پتروشــیمی در حال 

فعالیت و تولید هستند.
باغبانی با اشاره به اینکه باید به سمت تولید محصولات نهایی و 
کاهش خام فروشی با هدف ایجاد ارزش افزوده بیشتر حرکت 
کنیم، گفت: تکمیل زنجیره ارزش به عنوان یک راهبرد مهم 
در صنعت هدف گذاری شده است و باید از تمام ظرفیت های 

موجود برای تحقق این هدف استفاده کرد.
وی تصریح کرد: متانول، آمونیاک، پروپیلن و چند محصول 
دیگر به عنوان محصولات پایه باید در راستای تکمیل زنجیره 

به محصولات مختلف تبدیل شــود تا روند خام فروشی در 
صنعت پتروشیمی کاهش یابد.

مدیر کنترل تولید شرکت ملی صنایع پتروشیمی به اهمیت 
جذب ســرمایه گذاری های جدید در صنعت اشاره کرد و 
گفت: در برنامه هفتم توســعه بیش از ۶۰ طرح با میانگین 
پیشرفت حدود ۵۰ درصد به ارزش ۲۴ میلیارد دلار وجود 
دارد که نیمی از منابع مالی این طرح ها تأمین شده است و 
باید ۱۲ میلیارد دلار دیگر برای تولیدی شدن این طرح ها 

سرمایه گذاری شود.
باغبانی، توسعه همسو با استفاده از فناوری های نوین را دارای 
اهمیت دانست و تصریح کرد: نیروی انسانی کارآمد و دانش و 
فناوری های نوین مسیر توسعه را هموار خواهد کرد و می توان 
با اســتفاده از توان موجود در داخل کشور برنامه ریزی های 

انجام شده برای توسعه صنعت پتروشیمی را محقق کرد.

»پارک های علم و فناوری« در ایران از ابتدای تأسیس خود در 
دهه ۷۰ شمسی به عنوان »موتور محرک نوآوری و توسعه ی 
اقتصادی« شناخته شده اند. این مراکز با تمرکز بر ایجاد فضایی 
برای تحقیق و توسعه، »حمایت از شرکت های دانش بنیان و 
تجاری سازی دستاوردهای علمی«، نقش مهمی در پیشبرد 
»اقتصاد دانش بنیان« و ارتقای فناوری های بومی ایفاء می کنند. 
به گزارش ایسنا، پارک های علم و فناوری به عنوان کانون های 
نوآوری و توســعه فناوری، نقش اساســی در پیشبرد اهداف 
علمی و اقتصادی کشور ایفاء می کنند. این مراکز با حمایت از 
شرکت های دانش بنیان، ایجاد اشتغال و تجاری سازی تحقیقات 
علمی، به تقویت اقتصاد دانش بنیان و افزایش توانمندی های 
فناورانه کشور کمک می کنند. در ایران، پارک های علم و فناوری 

از دهه ۷۰ شمسی فعالیت خود را آغاز کرده اند و با گذر زمان، 
به یکی از مؤثرترین ابزارها برای توسعه ی پایدار فناوری و رشد 
اقتصادی تبدیل شده اند. در طول سال ها، تعداد این پارک ها و 
همچنین تنوع فعالیت های آن ها به طور چشمگیری افزایش 
یافته است. امروزه، بیش از ۴۰ پارک علم و فناوری در سراسر 
کشور فعال هستند که هرکدام با تمرکز بر حوزه های مختلف 
علمی و فناورانه، به تقویت بنیان های علمی و اقتصادی کشور 
کمک می کنند. این پارک ها با تکیه بر توان علمی و فناوری، نقش 

مهمی در تحقق اقتصاد مقاومتی و توسعه پایدار کشور دارند.
پارک های علم و فناوری سازمان هایی هستند که با مدیریت 
حرفه ای، به منظــور افزایش ثروت در جامعــه از طریق ارتقاء 
فرهنگ نوآوری و تقویت رقابت پذیری شرکت های متکی بر علم 

و دانش، فعالیت می کنند. این پارک ها با ایجاد و مدیریت جریان 
دانش و فناوری بین دانشگاه ها، مراکز پژوهشی، شرکت های 
خصوصی و بازار، به توسعه و رشد شــرکت های نوآور کمک 
می کنند. به عنوان مثال، پارک علم و فناوری دانشگاه تهران با 
ارائه زیرساخت ها و حمایت های لازم، نرخ بقای شرکت های نوپا 
را افزایش داده و به رشد اقتصادی کشور کمک می کند.  در دهه 
۱۳۸۰، با توجه به اهمیت روزافزون اقتصاد دانش بنیان، تعداد 
پارک های علم و فناوری در ایران افزایش یافت. تا سال ۱۳۸۰، 
تنها یک پارک علم و فناوری در کشور فعال بود، اما این تعداد 
در سال ۱۳۸۹ به ۲۸ و در سال ۱۳۹۵ به ۳۹ پارک رسید. این 
رشد نشان دهنده توجه ویژه حاکمیت و دولت ها به توسعه ی 

زیرساخت های فناوری و حمایت از نوآوری در کشور است. 

رئیــس اتحادیــه صنــف فروشــندگان لــوازم  یدکی خــودرو و 
ماشــین آلات تهران در واکنش به برآوردهای موجود درباره قاچاق 
لوازم  یدکی بیــان کرد: حجم قاچــاق در این حــوزه ناچیز بوده و 
 بســیاری از کالاها که فاقد شناسه کالا هســتند، سال ها پیش وارد 

کشور شده اند.
به گزارش ایســنا، رئیس اتحادیه صنف فروشــندگان لوازم یدکی 
خودرو و ماشین آلات تهران درباره حجم قاچاق لوازم  یدکی خودرو و 
راهکارهای مقابله با آن اظهار کرد: بزرگ ترین چالش در حوزه قاچاق، 

نبود یک تعریف واحد از واژه »قاچاق« است.
وی با اشاره به اینکه اعداد و ارقام منتشر شــده در رسانه ها اغلب با 
یکدیگر تفاوت زیادی دارند، توضیح داد: برخی بر اســاس ماده ۱۳ 
قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز، هر کالایی که فاقد شناســه کالا و 
کدرهگیری باشد را قاچاق می دانند، اما در عرف تجاری، بسیاری از 
کالاهای قانونی وارد شده که عوارض گمرکی نیز پرداخت کرده اند، 

به دلیل عدم تطابق با این ماده، قاچاق محسوب می شوند.
حسینی ادامه داد: این عدم هم راستایی در اجرا باعث شده کالاهایی 
که به طور قانونی وارد کشــور شــده اند، به ویــژه کالاهایی که قبل 

از تصویب ماده ۱۳ وارد شــده اند، در آمار قاچاق لحاظ شــوند. وی 
همچنین افزود که دستگاه های ذیربط، کشــفیات خود را صرفاً بر 
اساس ظن قاچاق محاســبه می کنند، در حالی که آمار قطعی باید 

مبنای عمل قرار گیرد.
وی در ادامــه به مشــکلات گمرکی اشــاره کرد و افــزود: برخی 
ترخیص کاران، کالاها را به نام خود وارد کشــور می کنند و به دلیل 
محدودیت ها و رانت های گمرکی، واردکنندگان واقعی کالاهای خود 

را به این افراد می سپارند.
رئیس اتحادیه صنف فروشندگان لوازم یدکی خودرو و ماشین آلات 
تهران در خصوص کم اظهاری گمرکی گفت: در حال حاضر با توجه به 
تعیین سقف واردات کالا، بسیاری از واردکنندگان برای کاهش حقوق 
و عوارض گمرکی، ارقام کمتری به گمرک اعلام می کنند. به عنوان 
مثال، شخصی که ۱۰۰ هزار دلار کالا وارد کرده، تنها ۴۰ هزار دلار را 
به گمرک اعلام می کند. حسینی افزود: این اختلاف در ارزش گذاری 

کالاها نیز می تواند به قاچاق تبدیل شود.
بنا بر اعلام اتاق اصناف تهران، وی همچنین به این نکته اشاره کرد که 
با توجه به تعرفه های گمرکی قابل قبول، قاچاق لوازم  یدکی خودرو 

به  صرفه نیست و واردات قانونی از مبادی غیرقانونی مقرون به صرفه 
نیست. به عنوان مثال، واردات بلبرینگ صنعتی که از طریق مبادی 
قانونی حدود ۲۰ میلیون تومان عوارض گمرکــی دارد، در صورت 

قاچاق، عوارض آن به حدود ۱۰۰ میلیون تومان خواهد رسید.
حســینی در ادامه تصریح کرد: تولیدکنندگان لوازم یدکی خودرو، 
در ابتدا کالاهای پرمصرف را تولید کرده و ســپس به تولید قطعات 
با مصرف متوســط و کم مصرف می پردازند. کالاهای کم مصرف نیز 

ممکن است به صورت تجاری وارد کشور نشوند.
وی تأکید کرد: طبق ماده ۴ قانون حمایت از مصرف کننده، تمامی 
تولیدکنندگان و واردکنندگان کالاهای ســرمایه ای مانند خودرو، 
لوازم خانگی، ماشین آلات صنعتی و قطعات یدکی موظف به داشتن 
نمایندگی رسمی و ارائه خدمات پس از فروش هستند. با این حال، 
عدم انجام تکالیف قانونی توسط خودروسازان مونتاژی در سال های 

اخیر، مشکلات زیادی در این حوزه ایجاد کرده است.
رئیس اتحادیه صنف فروشندگان لوازم یدکی خودرو و ماشین آلات 
تهران خاطرنشان کرد: اگر خودروسازان تکالیف خود را به درستی 

انجام می دادند، این چالش ها به وجود نمی آمد.

مدیرکل دفتــر مدیریت بهداشــت و مبارزه با 
بیماری های طیور گفت: تاکنون گزارشی مبنی 
بر اپیدمی بیماری آنفلوانزای فوق حاد پرندگان 

در کشور نداشته ایم.
به گزارش تسنیم، کرمی؛ مدیرکل دفتر مدیریت 
بهداشت و مبارزه با بیماری های طیور سازمان 
دامپزشکی کشور گفت: بیماری آنفلوانزای فوق 
حاد پرندگان یک مشکل بین المللی است که 
چندین ســال اســت جهان با آن درگیر است 
اماتاکنون گزارشــی مبنی بر اپیدمی بیماری 
آنفلوانزای فوق حاد پرندگان در کشور نداشته ایم.
مدیرکل دفتر مدیریت بهداشت و مبارزه با بیماری 
های طیور ســازمان دامپزشــکی کشور اظهار 
داشت: دنیا در سال های گذشته در رویارویی با 
این بیماری با مشکلاتی روبه رو بود، اما سازمان 
دامپزشکی کشور با تغییر استراتژی در سال ۹۷ 
و اعمال برنامه واکسیناسیون، تقویت سیستم 
پایش و تشخیص و ارتقای سطح امنیتی زیستی 
واحدهای پرورشی توانستیم از سال ۹۸ به بعد 

گزارشی از اپیدمی این بیماری نداشته باشیم.
وی تصریح کرد: بیمــاری آنفلوانزای فوق حاد 
پرندگان به دلیل تغییری که ناشی از مهاجرت 
پرندگان وحشــی در کریدورهایی بین المللی 
ثبت شده رخ می دهد که کشور ما در مسیر دو 
کریدور مهاجرت پرنــدگان مهاجر قرار گرفته 
است و این پرندگان مخزن ورود و انتقال ویروس 

آنفلوانزا هستند.
این مقام مسئول اضافه کرد: بنابراین در مناطقی 
که این پرندگان زمستان گذرانی دارند و فرود می 
آیند، سیستم پایش مراقبت فعال و غیرفعال ما 

خیلی دقیق اعمال می شود و در حیات وحش 
سیستم مراقبت غیرفعال ما با هماهنگی سازمان 
حفاظت محیط زیست اســت یعنی چنانچه 
تغییری در سلامتی پرندگان وحشی که در تالاب 

ها و آبگیرها شناخته شده داریم انجام می شود.
کرمی گفت: وقتی گزارشی به سازمان دامپزشکی 
اعلام می شود دامپزشکی به طور سریع با نمونه 
برداری و آزمایش نتیجه را به سازمان حفاظت 
محیط زیست یا سایر دستگاه های مشابه اعلام 
می کند و سیاســت ما در بحث کنترل آنفلوانزا 
این اســت که کانون های به شــکل پراکنده و 
انفرادی عموما در مناطق تــالاب ها و ابگیرها و 
حیات وحش است عدد اندکی است که بلافاصله 
شناسایی حذف و معدوم سازی می شوند. وی 
افزود: نمونه برداری ها و پایش ها در شــعاع ۳ 
کیلومتری و ۱۰ کیلومتری این کانون ها انجام 
می شود. وی اضافه کرد: ما هر ساله برنامه پایش 
فعال داریم هم در جمعیت بومی روستایی و هم در 

واحدهای پرورش مرغ صنعتی اجرای می شود.
مدیرکل دفتــر مدیریت بهداشــت و مبارزه با 
بیماری های طیور ســازمان دامپزشکی کشور 
گفت: در تابستان سال ۱۴۰۳ در کل کشور طیور 
بومی بیش از ۲۷۰ هزار نمونــه از ۳ هزارو ۶۲۵ 
روستا که در واقع براساس مدل های بیولوژیک 
تعیین شده بودند که دو مرحله ای بود در مرحله 
اول سرمی و مرحله دوم مولکولی کار انجام دادیم 

و ردپایی از ویروس انفلوانزا را نداشتیم.
وی اظهارداشت: در مرحله دوم که اکنون در حال 
اجراست از ۱۲۰ هزار نمونه از واحدهای پرورش 
مرغ تخمگذار و مولد کشور که این نمونه ها انجام 

می شــود آزمایش ها واحدهــای پرورش مرغ 
تخمگذار و مولد انجام می شود تاکنون گزارش 
از ردپای ویروس آنفلوانزا در واحدهای صنعتی 
نداشته ایم البته این طرح تا پایان دی ماه ادامه 
می یابد که گزارش نهایی بعد از اتمام طرح اعلام 
خواهد شد. کرمی اضافه کرد: بیماری در کشور 
ما کنترل شده است اما انتقال از طریق پرندگان 
وحشی امری است که نمی شود از آن اجتناب 
کرد همانگونه که در دیگر کشورهای دنیا نیز این 

مشکل وجود دارد.
مدیرکل دفتر مدیریت بهداشت و مبارزه با بیماری 
های طیور سازمان دامپزشــکی کشور تصریح 
کرد: اکنون در اروپا و امریکای شــمالی گزارش 
وقوع بیماری در حیات وحش و طیور روستایی و 
صنعتی در ایالات متحده امریکا در نوامبر داشتند 
در انگلستان داشــتند. وی با بیان اینکه دنیا با 
این بیماری به دلیل مخزن بودن ورود پرندگان 
وحشی مهاجر روبروست افزود: مهاجرت پرندگان 

وحشی امری است که قابل کنترل نیست.
این مقام مسئول اظهارداشت: آنچه اهمیت دارد 
آشــنایی با اپیدمی بیماری و اقدامات احتیاطی 
و پیشگیری اســت و جمعیت حساس را تحت 
پوشش واکسن بردیم در سیستم مراقبت چه فعال 
چه غیرفعال اعمال می شود از سیستم پایش ما به 
صورت متمرکز کشوری داریم و یک پایشی در 
تالاب ها و مناطق خاص گزارش مشکوک و علائم 
باشد در شعاع ۱۰ کیلومتری این واحد پایش را در 
جمعیت روستایی انجام می دهیم. به گفته کرمی، 
تا این لحظه هیچگونه شــرایط اپیدمی بیماری 

آنفلوانزای فوق حاد پرندگان را نداریم.

طی ۹ ماهه سال جاری تراز 
تجاری کشور منفی ۷ میلیارد 
و ۷۴۹ میلیون دلار شــده و 
همچنین گــردش تجاری 
ایران تنها با ۷ کشــور بوده 
است. به گزارش مهر، بر اساس آماری که گمرک ایران 
منتشر کرد مشخص شد طی ۹ ماهه سال جاری میزان 
صادرات غیرنفتی ۱۱۶ میلیون و ۳۴۸ هزار تن به ارزش 
۴۳ میلیــارد و ۱۴۰ میلیون دلار و میــزان واردات )با 
احتساب شمش طلا( ۷ میلیون و ۹۴۱ هزار تن به ارزش 
۵۰ میلیارد و ۸۸۹ میلیون دلار بوده که نشان می دهد 
تراز تجاری به صورت محسوسی منفی شده و به منفی ۷ 

میلیارد و ۷۴۹ میلیون دلار رسیده است.
همچنین ارزیابی مقاصد و کالاهــای صادراتی در این 
مدت نشان می دهد که مانند سالهای گذشته همچنان 
۷ کشور نخست خریدار کالای ایران کشورهای چین، 
عراق، امارات متحده عربی، ترکیه، افغانستان، پاکستان 
و هند هســتند و نکته جالب تر در مورد کالاهای عمده 
صادراتی است که همچون گذشــته اقلام خام و نیمه 
خام از جمله پروپان مایع شــده، متانول و گاز طبیعی 
مایع شــده در صدر صادرات قرار دارند. این ۷ کشور در 
مجموع ۸۲.۴۰ درصد از وزن و ۸۲.۸۵ درصد از ارزش 

کل صادرات غیرنفتی کشور را به خود اختصاص دادند. 
چین،۱۱ میلیارد دلار؛ عراق، ۹.۴ میلیارد دلار؛ امارات 
۵.۳ میلیارد دلار؛ ترکیه، ۵.۲ میلیارد دلار؛  متحده عربی، 
افغانستان۱.۷ میلیارد دلار؛ پاکستان، ۱.۷ میلیارد دلار؛ 
هند،۱.۴ میلیارد دلار. بیشترین میزان کالاهای وارداتی 
به کشورمان در ۹ ماهه امسال از کشورهای امارات متحده 
عربی با ۱۵.۳ میلیارد دلار، چین بــا ۱۳ میلیارد دلار، 
ترکیه ۸.۹ میلیارد دلار، آلمان ۱.۸ میلیارد دلار، هند با 
۱.۱ میلیارد دلار، فدراسیون روسیه ۱.۱ میلیارد دلار و 

هنگ کنگ با یک میلیارد دلار بوده است.
طلا به اشکال خام با ۵.۶ میلیارد دلار، ذرت دامی با ۲.۱ 
میلیارد دلار و گوشی های تلفن هوشمند با ۱.۷ میلیارد 

دلار ۳ قلم عمده کالای وارداتی در ۹ ماهه امسال بودند.
در مجموع ۷۵ درصــد از وزن و ۸۳ درصد از ارزش کل 
واردات کشور در این مدت از ۷ کشور مذکور بوده است.  
یکی دیگر از نکات تجارت خارجی ۹ ماهه امسال افزایش 
قابل توجه ارزش گمرکی کالاهای وارداتی است؛ آنطور 
که گمرک اعلام کرده متوســط ارزش گمرکی هر تن 
کالای وارداتی ۱۸۲۱ دلار بوده که نسبت به مدت مشابه 
سال قبل ۸.۴ درصد افزایش نشان می دهد. همچنین 
متوسط ارزش گمرکی هر تن کالای صادراتی کشورمان 
نیز با ۳.۷۴ درصد افزایش به رقم ۳۷۱ دلار رسیده است.

مرکز پژوهش های مجلس در این خصوص تاکید دارد 
که تعیین ارزش گمرکی کالاهــا به عنوان پایه ای برای 

محاسبه ی میزان تجارت خارجی و همچنین اخذ مالیات 
بر تجارت، یکی از مهم ترین وظایف گمرکات جهان است. 
اساســاً اصطلاح تعیین ارزش گمرکی برای کالاهای 
وارداتی به کار برده شده و برای کالاهای صادراتی کاربرد 

چندانی ندارد.
زیرا کشور اولاً کشور مبدأ و تولیدکننده کالای صادراتی 
نباید چالش جدی در تعیین ارزش کالا داشته باشــد و 
ثانیاً انگیزه چندانی برای اظهار خلاف واقع ارزش کالا 
وجود ندارد. اما در خصوص کالاهــای وارداتی اولاً کالا 
از کشورهای مختلف به کشــور مقصد وارد شده و ثانیاً 
به منظور پرداخت مالیات بر واردات کمتر، انگیزه برای 

کم اظهاری وجود دارد.
از ســال ۱۳۹۷ همزمان با الزام صادرکنندگان به رفع 
تعهد ارزی، گمرک نیز بر اســاس ماده ۱۶ قانون امور 
گمرکی ارزش کالای صادراتی اظهار شــده توســط 
صادرکننده را نامناســب تلقی کرده و در نتیجه خود 
اقدام بــه ارزش گــذاری کالاهای صادراتــی می کند. 
ارزش گذاری صورت گرفته توسط گمرک، ملاک تعهد 
ارزی صادرکننده خواهد بود و از این رو با توجه به آنکه 
کالاهای صادراتی تنوع وسیعی از قیمت و کیفیت دارند، 
صادرکنندگان تمایل دارند تا برای هر نوع کیفیت کالا، 

کمترین قیمت موجود را اظهار می کنند.
به طور کلی ۹۰ ردیف تعرفه، ارزش ۹۰ درصد صادرات 
غیرنفتی ایران را در برمی گیرند. از این میان، حدود ۶۰ 

ردیف تعرفه وجود دارد کــه می توانند دچار چالش در 
ارزش گذاری گمرکی باشند. بررسی قیمت هر واحد این 
کالاها نشان می دهد تقریباً همه آنها از سال ۱۳۹۷ به بعد 
دچار افت ناگهانی ارزش شده اند. همچنین مقایسه ی 
قیمت این کالاها با میانگین جهانی و داده های گمرک 
مقابل نشان می دهد که در حالی که روند قیمت جهانی در 
آنها رو به افزایش بوده، ارزش کالای صادراتی ایران، روند 
کاهشی را نمایش می دهد. این موضوع تأییدی بر این 
ادعاست که کاهش ارزش دلاری صادرات ایران در مقابل 
افزایش یا کاهش کمتر صادرات حجمی، نه به خاطر افت 
ارزش کالاهای ایرانی؛ بلکه به علت شیوه ی ارزش گذاری 

گمرک است.
ارزش گذاری فعلی گمرک بــر روی کالاهای صادراتی 
می تواند تا ۴ میلیارد دلار صــادرات روی این ۶۰ ردیف 
تعرفه را کمتر از واقع نشــان دهد. ایــن موضوع دارای 
پیامدهای متعددی است. ارزش گذاری کالاهای صادراتی 
که ناشــی از الزام به رفع تعهد ارزی است، باعث شده تا 
اولاً عملًا هدف سیاست گذار از قانون رفع تعهد محقق 
نگردد، زیرا حداکثر ۶۵ درصد صادرات در این ۶۰ ردیف 
تعرفه به صورت رسمی اظهار شده و ارز آن در بازار رسمی 

عرضه می شود. 
ثانیاً باعث مخدوش شــدن آمارهای کشــور هم از منظر 
صورت های مالی تولیدکنندگان و هم از منظر آمارهای کلان 
کشور می شود. ثالثاً ترکیب رفع تعهد ارزی و ارزش گذاری 
باعث می شود تا صادرکنندگان عطای دریافت مشوق های 
مالیاتی را به لقای آن )که منجر به فروش ارز به قیمت های 
پایین تر می شود(، ببخشــند و با اعلام ارزش پایین تر، از 
معافیت های در نظر گرفته شده صرف نظر کنند. بر اساس 
بند پ ماده ۴ قانون برنامه هفتم پیشرفت، بانک مرکزی 
موظف است تا سیاست های ارزی کشور را نحوی اصلاح کند 
که انگیزه برای بیش اظهاری واردات و کم اظهاری صادرات 
وجود نداشته باشد. بنابراین قانون گذار به درستی تشخیص 
داده که علت اظهار خلاف واقع ارزش کالا، انگیزه هایی است 
که از محل سیاســت های ارزی ایجاد شده است. از این رو 
پیشنهاد اصلی این مرکز، کاهش فاصله نرخ ارز رسمی و 

غیررسمی پیش از هر اقدام دیگری است.
حالت بهینه ایجاد شرایطی است که در آن تمایل به خود 
اظهاری در قیمت های واقعی وجود داشته باشد. کاهش 
زمان پرداخت مشــوق های مالیاتی صــادرات، امکان 
عرضه ی ارز حاصل از صادرات با نرخ توافقی و برقراری 
ارتباطات مالی و بانکی با شــبکه بانکی بین المللی از 
جمله راهکارهای این مرکز برای حل معضل کم اظهاری 

صادرات است.

News kasbokar@gmail.com

تراز تجاری منفی ۷.۷ میلیارد دلار شد

افزایش ارزش گمرکی کالاهای وارداتی
کمبودی در عرضه اقلام اساسی نداریم

علت نوسانات قیمت خیار و گوجه فرنگی در بازار 

علت نوسانات قیمت خیار و گوجه فرنگی در بازار 

راهبرد صنعت پتروشیمی تکمیل زنجیره ارزش

جایگاه پارک های علم و فناوری در توسعه علمی ایران

حجم قاچاق لوازم  یدکی خودرو 

گزارشی از آنفلوانزای پرندگان در کشور نداریم
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فناوری و 
اطلاعات

فروش آیفون ۱۴ در اتحادیه اروپا متوقف شد
با اجرایی شدن قوانین اتحادیه اروپا مبنی بر لزوم نصب پورت شارژ یو اس بی سی در دستگاه 
هایی که در این منطقه فروخته می شوند، فروش آیفون ۱۴ ، ۱۴ پلاس و همچنین سومین 

نسل آیفون اس ای متوقف شد.
به گزارش مهر به نقل از مک رومرز، این ۲ مدل دیگر در فروشگاه های آنلاین اتریش، بلژیک، 
دانمارک، فنلاند، فرانسه، آلمان، ایرلند، ایتالیا، هلند، اسپانیا، سوئد و بیشتر دیگر کشورهای 
اروپایی ارائه نمی شوند. دستگاه های مذکور در فهرست چند کشور دیگر که در بازار اتحادیه 

اروپا حضور دارند از جمله سوئیس نیز حذف شده است.
قوانین مذکور از )۲۸ دسامبر( اجرایی و شامل هر آیفونی می شود که از این تاریخ به بعد به 
فروش می رسند. این قانون حتی برای مدل های قدیمی تر نیز اجرایی می شود. هرچند 
تمام دستگاه های سری آیفون ۱۵ و آیفون ۱۶ مجهز به پورت شارژ یو اس بی سی هستند 
اما آیفون ۱۴ و ۱۴ پلاس و همچنین آیفون اس ای فعلی از پورت لایتننیگ برای این منظور 

استفاده می کنند.
انگلیس که در ۲۰۲۰ میلادی از اتحادیه اروپا خارج شد، تحت تاثیر این قوانین قرار نمی 
گیرد. اما ایرلند شمالی مشمول این قانون می شود زیرا عضو بازار اتحادیه اروپا است. اپل از 
هفته گذشته مراحل حذف این مدل ها در بازار اتحادیه اروپا را آغاز کرده اما هنوز چند کشور 
آنها را از فهرست خود حذف نکرده اند. پیش بینی می شود نسل چهارم آیفون اس ای با 

پورت شارژ یو اس بی سی در مارس ۲۰۲۵ میلادی معرفی شود.

سریع ترین قطار جهان از ۲۰۲۵ روی ریل می رود
جدیدترین قطار سریع الســیر جهان در چین آزمایش شده که با سرعت ۴۵۰ کیلومتر 

برساعت حرکت می کند و احتمالا از ۲۰۲۵ میلادی فعالیت خود را آغاز خواهد کرد.
به گزارش مهر به نقل از اینترستینگ انجینرینگ، به نظر می رسد چین اخیرا قطار سریع 
السیر CR۴۵۰ را آزمایش کرده است. این سریع ترین قطار تجاری جهان است که پیش 
بینی می شــود در ۲۰۲۵ میلادی فعالیت خود را آغاز کند. سرعت آزمایشی قطار ۴۵۰ 

کیلومتر برساعت است که قبلا در آزمایشی از تیانجین به پکن، گزارش شده بود.
این قطار از پهلو شبیه یک پیکان است و دماغه گلوله مانند آن خطوطی با اندک زاویه دارد. 
از سوی دیگر اتاقک راهبری دارای چراغ های تزیینی است. ماه گذشته ویدئویی از آزمایش 
قطار CR۴۵۰AF-۰۰۰۱ منتشر شد اما جدیدترین تصاویر نشان می دهد CR۴۵۰ دارای 
۸ واگن و یک شماره سریال است. CR۴۵۰ جدیدترین قطار سریع السیر طراحی شده چین 
است که می تواند با سرعت ۴۰۰ کیلومتر برساعت در حالت تجاری حرکت کند. مدل جدید 
بسیار سریع تر از قطارهای Fuxing CR۴۰۰ است که هم اکنون با سرعت ۳۵۰ کیلومتر 
برساعت مشغول سرویس رسانی هستند. CR۴۵۰ در مقایسه با CR۴۰۰ حدود ۱۲ درصد 
سبک تر است، ۲۰درصد انرژی کمتری مصرف می کند و عملکرد ترمز آن نیز ۲۰ درصد 
ارتقا یافته است. پروژه CR۴۵۰ شامل نوآوری های فناورانه ای در بخش های زیرساخت از 
جمله راه آهن های سریع السیر، پل ها و تونل ها است. چین مدعی است بزرگترین شبکه 
قطار سریع السیر جهان را ساخت تا نیازهای فزایند مردم برای حمل ونقل راحت و مناسب 
را تامین کند. طول راه آهن سریع السیر این کشور فراتر از ۴۵ هزار کیلومتر است و قطارهای 

سریع Fuxing در ۳۱ ایالت در مناطق محلی فعالیت می کنند.

سرنوشت اینترنت اشیاء در ایران چگونه خواهد بود؟
اینترنت اشیاء که چند سالی است به دنیای تکنولوژی راه پیدا کرده، آنطور که مسئولان 
اعلام کرده اند، در کشور ما نیز پیش بینی شده که تا سال ۱۴۰۵ بیش از ۲۰۰ میلیون شیء 
به اینترنت اشیاء متصل شود. به گزارش ایسنا، اینترنت اشیاء، شبکه ای از میلیاردها شی 
و وسیله در سراسر دنیاست که به واسطه حسگرها، نرم افزارها و سایر فناوری ها به منظور 
اتصال و تبادل داده با سایر دستگاه ها و سیستم ها از طریق اینترنت با یکدیگر در ارتباط 
هستند. کوین اشتون اصطلاح "اینترنت اشیاء" را در ســال ۱۹۹۹ برای ارتقا شناسایی 
فرکانس رادیویی )RFID( اختراع کرد که شامل سنسورها و محرک های جاسازی شده 
است. با این حال، ایده اصلی در دهه ۱۹۶۰ مطرح شده بود؛ در آن دوره، این ایده محاسبات 
فراگیر یا اینترنت جاسازی شده نامیده  می شد. اشتون مفهوم اینترنت اشیاء را برای بهبود 
فعالیت های زنجیره تأمین ارائه داد؛ با وجود این، قابلیت های متنوع اینترنت اشیاء به آن 

کمک کرده است تا در تابستان ۲۰۱۰ محبوبیت زیادی کسب کند.
کاربرد اینترنت اشیاء تنها به یک زمینه محدود نمی شود و با اتصال بیش از هفت میلیارد 
دستگاه اینترنت اشیاء انتظار می رفت این تعداد تا ســال ۲۰۲۵ به بیش از ۲۲ میلیارد 
دستگاه برسد، به همین دلیل رقابتی داغ بین شرکت های پیشرو در تکنولوژی برای توسعه 
اینترنت اشیاء و پیشی گرفتن از یک دیگر، در جریان است. در کشور ما نیز پیش بینی شده 
است تا سال ۱۴۰۵ بیش از ۲۰۰ میلیون شیء به اینترنت اشیاء متصل شود.اینترنت اشیاء 
صنعتی )IIoT( به گسترش و استفاده از اینترنت اشــیاء)IoT( در بخش ها و برنامه های 
صنعتی اشاره دارد. اینترنت اشــیاء صنعتی شامل کاربردهای صنعتی از جمله رباتیک، 
دستگاه های پزشکی و فرآیندهای تولید نرم افزاری است و یکی از تکنولوژی های مهم و 

پرکاربرد در فرآیندهای اتوماسیون صنعتی و مانیتورینگ صنعتی است.
با وجود آنکه اینترنت اشیاء مزایای زیادی برای کاربران به ارمغان آورده اما برخی از چالش ها 
همراه آن است. امنیت ســایبری و خطرات مربوط به حفظ حریم خصوصی مهمترین 
نگرانی محققان و متخصصان امنیتی اســت  و این دو موضوع چالش های قابل توجهی 
برای بسیاری از سازمان های تجاری و همچنین سازمان های عمومی به وجود آمده است. 
حملات رایج شایع امنیت سایبری آسیب پذیری فناوری های اینترنت اشیاء را نشان داده 
است. این آسیب پذیری صرفاً به این دلیل است که ارتباط متقابل شبکه ها در اینترنت اشیا 
امکان دسترسی از طریق اینترنت ناشناس و غیرقابل اعتماد را فراهم  می کند که نیاز به راه 
حل های جدید امنیتی دارد.   فرهاد سنجری فرد-مدیرکل توسعه صنعت افتا سازمان 
فناری اطلاعات ایران- در این زمینه گفته است تا پایان سال ۲۰۲۳ بیش از ۱۵ میلیارد 
دستگاه متصل به اینترنت اشیاء به ثبت رسیده و پیش بینی می شود که این تعداد تا سال 
۲۰۳۰ به ۳۰ میلیارد دستگاه برسد. در کشور ما نیز پیش بینی شده است که تا سال ۱۴۰۵ 

بیش از ۲۰۰ میلیون شیء به اینترنت اشیاء متصل شود.
به گفته وی  کاربرد اینترنت اشیاء در صنعت شامل افزایش بهره وری، خلق موقعیت برای 
کسب و کارهای جدید و بهبود کیفیت خدمات می شــود که از نظر امنیتی طبق آمار تا 
سال ۲۰۲۳ حدود ۱.۵ میلیارد حمله به تجهیزات اینترنت اشیاء انجام شده است و طبق 
پیش بینی ها سالیانه ۲۰ درصد بر این حملات افزوده خواهد شد و طبق گزارش ها در دنیا، 

۷۰ درصد از این حملات به بخش انرژی انجام شده است.
سنجری با بیان اینکه ۴۰ درصد از تجهیزاتی که در بازار ایران وجود دارند حداقل الزامات 
امنیتی را رعایــت نکرده اند، گفت: ما با پدیده ای مواجهیم که شــاهدیم تعداد زیادی از 
تجهیزات، هم از طریق واردات و هم به صورت ساخت داخل در حال بکارگیری در کشور 
اســت و ما باید از قبل پیش بینی ها و اقداماتی برای تامین امنیت این دســتگاه ها انجام 
می دادیم، اما از آزمایشــگاه هایی که دارای پروانه از ســازمان فناوری اطلاعات هستند، 
هیچ یک در حوزه اینترنت اشیاء نیستند.   اینترنت اشیاء در صنایع مختلف: شرکت ها و 
کارخانه هایی که از حسگر در فرآیند و محصولات تجاری خود استفاده می کنند، بیشترین 
استفاده را از مزایای اینترنت اشیاء می برند. خودروسازی: امروزه صنعت خودروسازی بطرز 
چشمگیری از مزایای اینترنت اشیاء در محصولات خود، استفاده می کند. علاوه بر مزایای 
اینترنت اشیاء در خط تولید، حسگرها می توانند خرابی قریب الوقوع قطعات، خطرات 
احتمالی پیش رو هنگام رانندگی، جزئیات مســیر و حتی پیشنهاد مسیر مناسب و... را 
اطلاع رسانی کنند. سلامتی و بهداشت: اینترنت اشیاء مزایای متعددی در بخش سلامتی و 
بهداشت ارائه می دهد. پزشکان و پرستاران اغلب نیاز دارند محل دقیق دارایی هایی کمکی 
به بیمار مانند ویلچرها را بدانند. هنگامی که ویلچرهای بیمارستانی به حسگرهای اینترنت 
اشیا مجهز باشند، می توان آن ها را از برنامه نظارت بر دارایی اینترنت اشیا ردیابی کرد تا 
بتوان به سرعت نزدیک  ترین ویلچر موجود را پیدا کرد. بسیاری از دارایی های بیمارستان 

را می توان از این طریق ردیابی کرد تا از استفاده صحیح هر اجزاء اطمینان حاصل شود.

اخبار

وزیــر ارتباطــات و فناوری 
اطلاعــات گفت: اگــر درباره 
توســعه اقتصــاد دیجیتــال 
صحبــت می کنیــم نباید از 
ظرفیت های بین المللی غافل 
شویم و استفاده از ظرفیت هایی مانند بریکس، اوراسیا و 

شانگ های بسیار حائز اهمیت است.
به گزارش ایسنا، سید ستار هاشــمی، وزیر ارتباطات و 
فناوری اطلاعات- در مراسم رونمایی و افتتاح ۴۸ طرح و 
پروژه پست بانک که به مناسبت ۲۹ امین سالگرد تاسیس 
این بانک برگزار شد، با طرح این سوال که اگر نوآوری را 
در کنار این مسیر نبینیم چه اتفاقی می افتد، اظهار کرد: 
اگر بخواهیم کسب وکارهای ما بقا داشته باشند باید به 
موضوع نوآوری به صورت جدی بپردازیم که امروز بخشی 

از آن را به عنوان پروژه های نوآورانه شاهد بودیم.
هاشمی به ماموریت خرده بانکداری از گذشته تاکنون در 
پست بانک اشاره کرد و گفت: امروزه بیشترین روستاها و 
مناطق دورافتاده از نعمت ارتباطات قابل قبول برخوردار 
هستند و بانک های دیگر تلاش می کنند که خدمات خود 
را به صورت غیرحضوری در بستر ارتباطات ارائه کنند که 
اگر در این حوزه پرچم دار این جریان نباشیم نمی توانیم 

بقا داشته باشیم.
وی به تکلیف برنامه برای زیرســاخت های ارتباطی در 
روستاهای بالای ۲۰ خانوار اشاره کرد و افزود: هم اکنون 
سرویس ها و خدمات بر بستر سکوهای دیجیتال شکل 

گرفته اســت و باید به این سوال پاسخ دهیم که جای ما 
در این حوزه کجاست و اگر پاسخ درستی برای این سوال 
نداشته باشــیم نمی توانیم در ادامه مسیر رقابت کنیم. 
وزیر ارتباطات با بیان اینکه فناوری بی رحم است و از نگاه 
منفعل عبور می کند، تاکید کرد: این اتفاق بارها در کشور 
ما رقم خورده و فناوری از ما عبور کرده و ما نتوانستیم از 

فرصت های آن استفاده کنیم.
وی با اشاره به طرح هایی که امروز رونمایی شده، آن را آغاز 
کار در این حوزه دانســت و افزود: اگر صحبت از خدمات 
غیر حضوری یا امضای دیجیتال یا برنامه کاربردی بزرگ 
)سوپراپلیکیشن( می کنیم و قرار است به تمام مردم ایران 
خدمت ارائه کنیم باید این مسیر را با قدرت به پیش ببریم. 
هاشمی با تاکید به اینکه تحولات و نرخ تحولات به شدت 
سریع است، به پیشرفت های هوش مصنوعی اشاره کرد و 
گفت: امروزه بلاکچین و زنجیره بلوکی نظامات بانکی را به 
هم می ریزد و کلا نهاد واسط را کنار می گذارد و از این بابت 

بسیاری از کسب و کارها آسیب می بینند.
وی موضوع ریال دیجیتال را نه صرفا یک موضوع شکلی 
بلکه یک مقوله محتوایی نیز توصیف کرد که به شــدت 

مورد نیاز است و ضرورت دارد که برای آن تدبیر شود.
وزیر ارتباطات در بخش دیگری از سخنان خود به حمایت 
از دانش بنیان ها توسط پســت بانک اشاره کرد و گفت: 
پست بانک باید در اختیار دانش بنیان، دانایی محوری و 
فضای استارتاپی باشد و باید بتواند ریسک و خطرپذیری 
این حوزه را بردارد و صرفا نگاه بانکی به موضوعات نداشته 
باشد در برای سرمایه گذاری خطرپذیر گام برداشته شود.

وی ظرفیت پست بانک در کنار پست را ظرفیت بسیار 
مناسبی دانست که کارکردهای امروزی نیز دارد و در این 

میان به عنوان نمونه به کســب و کارهای گردشگری در 
روستاها اشاره کرد. هاشمی افزود: باید ببینیم همکاران 
ما در پست بانک به چه میزان از ظرفیت این حوزه مطلع 
هستند.هاشــمی،  دیپلماســی فناوری را به عنوان یک 
اصل محوری در وزارت ارتباطات اعلام کرد و گفت: اگر 
درباره توسعه اقتصاد دیجیتال صحبت می کنیم نباید از 

ظرفیت های بین المللی غافل شویم.
وی، یکی از چالش های کســب و کارها و استارت آپ ها 
را موضوع تبــادل مالی عنوان کرد و افزود: اســتفاده از 
ظرفیت هایی مانند بریکس، اوراسیا و شانگهای موضوع 
بسیار حائز اهمیتی است و پست بانک باید به صورت ویژه 

در این حوزه نقش محوری ایفا کند.
وزیر ارتباطات، به موضوع اقتصادهای کوچک به عنوان 

»هر خانه یک کارخانه« نیز اشاره کرد و گفت: امروزه در 
بسیاری از کشورها که اقتصادی پیشرفته هم دارند به این 

موضوع توجه شده و باید در دستور کار قرار گیرد.
وی با بیان اینکه مردم و مشتری در نهایت اهمیت دارند 
افزود: آنچه مردم می بینند و نسبت به ما حس پیدا می 
کنند، مهم است و آنان انتخاب می کنند که در ادامه این 

مسیر با ما همراهی کنند.
هاشمی، اطلاع رســانی و ترویج اقدامات انجام شده را 
بسیار مهم دانســت و گفت: اگر خدماتی ارائه و معرفی 
شود، ولی کیفیت خدمات و پاسخگویی مناسب نباشد، 
مساله جدی است و باید به آن پرداخت. وی اضافه کرد: 
در فضای رقابتی باید طوری عمل کنیم که مردم رضایت 

داشته باشند.

وزیر ارتباطات:

بقای کسب وکارها در گروی توجه به نوآوری است
News kasbokar@gmail.com

معاون علمی، فناوری و توسعه اقتصاد دانش بنیان رئیس 
جمهور گفت: توجه به توســعه منابع انسانی در حوزه 
کوانتوم از ســوی معاونت علمی به صورت جدی مورد 
پیگیری قرار دارد به گزارش معاونت علمی، فناوری و 
اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری، چهارمین نشست 
شورای راهبری کوانتوم با حضور حسین افشین، معاون 
علمی، فناوری و اقتصــاد دانش بنیان رییس جمهور و 
اعضای این شورا برگزار شد و به شناخت آخرین اقدامات 

و برنامه ها در این حوزه پرداخت.
معــاون علمــی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیــان 
رییس جمهور در این نشست ضمن اشاره به اهمیت و 
سرعت بالای پیشرفت فناوری های کوانتومی در دنیا، بر 
ضرورت دستیابی به دستاورد این فناوری ها تاکید کرد 

و افزود: معاونت علمی آماده است تا حلقه پیوند میان 
بخش های مختلف زنجیره فناوری  کوانتوم در کشــور 
باشد و زمینه را برای شــکل گیری یک ادبیات جامع و 
مشترک، بین همه بخش های دست اندرکار و اثرگذار 

در توسعه و پیشبرد این فناوری راهبردی، فراهم کند.
افشین تربیت نیروی انســانی متخصص و توانمند را از 
محورهای اساسی در پیشرفت فناوری کوانتوم برشمرد 
و افزود: توجه به توسعه منابع انسانی در حوزه کوانتوم از 
سوی معاونت علمی به صورت جدی مورد پیگیری قرار 
دارد و به زودی فراخوان بنیاد ملی علم در زمینه حمایت 
از تدریس علوم و فناوری های کوانتومی در رشته های 

مرتبط اعلام می شود.
رئیس بنیاد ملی نخبگان با اشــاره به نقش  شــورای 

راهبری در تســهیل گری و مساعدسازی فضای تعامل 
بین بخش های زنجیره علم تــا ارزش فناوری کوانتوم، 
عنوان کرد: تأمین، تجمیع و شبکه سازی زیرساخت های 
مورد نیاز، جزو اهداف تشکیل شورای راهبری است و 
نهادهای ذی ربط باید در رفع این نیاز به صورت هدفمند 

همکاری های لازم را انجام دهند.
افشــین، معاونت علمی را به عنوان نهــادی مکمل و 
تسهیل گر در ایجاد زیســت بوم این فناوری ها معرفی 
کرده و توجه به تمام زنجیره فنــاوری را از همه نهادها 
خواستار شد. وی توســعه همکاری و هم افزایی تمام 
نهادهای مرتبط را از الزامات پیشــرفت کشور در این 
حوزه برشــمرد و افزود: حوزه کوانتوم به زیرساخت ها، 
تمرکز جدی تــر در فناوری هــا و تجمیع ظرفیت های 

موجود کشور نیاز دارد و هم افزایی ظرفیت های پراکنده 
در بخش های مختلف می تواند زمینه ساز حرکت های 

جدی در عرصه کوانتوم شود.
در چهارمین نشســت شــورای راهبری فناوری های 
کوانتوم، ضمن بررســی نحوه تعریــف مگاپروژه ها در 
حوزه کوانتوم، طراحی مدل آزمایشگاه  تخصصی و نحوه 
حمایت و مشارکت معاونت علمی در طرح های فناورانه 

مورد بحث و بررسی قرار گرفت.
احصاء فهرســت پایان نامه ها، پژوهش ها و پروژه های 
دستگاه ها و بخش های مختلف از دیگر موضوعاتی بود 
که در این نشست مطرح شــد. همچنین اعضای شورا، 
گزارشــی از فعالیت  بخش های زیرمجموعه و اقدامات 

صورت گرفته در حوزه فناوری کوانتوم ارائه کردند.

معاون علوم، تحقیقات و فناوری ســتاد کل نیروهای 
مسلح گفت: قدرت علمی به معنای کاربست تولیدات 
علمی اســت و ۷۰ درصد از تولیــدات علمی کاربردی 
باید منجر به کاربســت شــود. محمد مهدی زاده در 
یازدهمین جشــنواره جهادگران علم و فناوری فارس 
اظهار کــرد: همه تحقیقات علمی منجر به کاربســت 
 نمی شــود و ریزش و ریســک هایی نیز در این مسیر 

وجود دارد.
او افزود: پژوهش هایی که به کاربســت نی انجامد نیز 
مبنایی برای مطالعات آینده قرار می گیرد. معاون علوم، 
تحقیقات و فناوری ستاد کل نیروهای مسلح ادامه داد: 
ستاد کل نیروهای مسلح از کارهای تحقیقاتی برای رفع 
نیازهای کشور و دستیابی به قله های علم و فناوری، از 

پژوهشگران پشــتیبانی می کند تا این کاروان سرعت 
گیرد.

مهدی زاده گفت: امروزه داده ها ارزشــی بالاتر از نفت 
دارند و استقلال کشور بیش از منابع به داده ها وابسته 

است که با علم به دست می آید.
او با تاکید بر اهمیت کاربســت علمــی، گفت: هر کار 
مطالعاتی خــوب، عمیق و دقیق اگر بــه کار نیاید ابتر 
اســت و پژوهش باید یا منجر به حل مســاله یا کسب 
مرجعیت علمی شــود. مهدی زاده عنــوان کرد: قوام 
خانواده، درمان اعتیاد، آسیب های حاشیه نشینی و دیگر 
مسائل اجتماعی از مسائلی هستند که باید در رفع آنها از 

دستاوردهای علوم انسانی استفاده کرد.
او با بیان اینکه غرب با استخدام علم توانسته قدرتمند 

شــود و دیگران را زیــر ســلطه درآورد، گفــت: اگر 
بخواهیم قدرتمند شــویم و سیاســت و توان نظامی، 
 اقتصاد و نظام ســلامت خود را قوی تر کنیم، نیازمند

 علم هستیم.
 معاون ستاد کل نیروهای مســلح اظهار کرد: چنانکه 
نیروهای مسلح همواره در سیل، زلزله و دیگر بحران ها 
جان فدای مــردم بوده و در صف نخســت قرار گرفته، 
اکنون نیز می کوشد به حرکت علمی کشور کمک کند 
و ســرعت گیرد. مهدی زاده افزود: با توجه به ســرعت 
تغیرات فناوری در همه حوزه های علمی ، نیازمند بسیج 
ظرفیت ها هستیم تا دستاورد دانشمندان کشور در علوم 

مختلف مورد استفاده قرار گیرد.
مسئول سازمان بسیج علمی، پژوهشی و فناوری کشور 

در ادامه این مراسم با گرامیداشت نام و یاد شهدای علمی 
کشور، گفت: آرمان ما تمدن نوین اسلامی است و رهبر 
معظم انقلاب نیز بارها بر اهمیت مرجعیت علمی تاکید 
کردند. روح الله رضوی نژاد اظهار کرد: راهکار رسیدن به 
مرجعیت علمی نیز جهاد علمی است و در این مسیر باید 

امکانات را بسیج کرد.
او ادامه داد: هر کس نسبت به انقلاب اسلامی احساس 
مسئولیت می کند، بسیجی است و چنانکه رهبر معظم 
انقلاب فرمودند، هرگاه هر کاری را به مردم محول کردیم 
به خوبی پیش رفته اســت. او افزود: شــبکه عالمان و 
محققان که در فارس شکل گرفته بسیار ارزشمند است 
و هر یک از آنها می تواند دز مسیر دستیابی به مرجعیت 

علمی قدمی بردارد و قلمی بزند.

محققان انســتیتو علم و فناوری دائگو گیونگبوک در 
کره جنوبی یک دستگاه بســیار کارآمد برای برداشت 
 انــرژی ابداع کــرده اند که حــرکات بــدن را به برق 

تبدیل می کند.
به گزارش مهر به نقل از اینترستینگ انجینرینگ، جالب 
آنکه قابلیت تبدیل انرژی این دستگاه ۲۸۰ بار بیشتر از 
ابزارهای برداشت انرژی پیزوالکتریک کششی معمول 
است. دستگاه مذکور از تاثیر پیزوالکتریک استفاده می 
کند که طی آن برخی مواد در واکنش به فشار مکانیکی 
بار الکتریکی تولید می کنند. این بدان معناســت که 
فعالیت هایی مانند راه رفتن، خم شدن یا حتی حرکات 
نامحســوس را می توان طوری هماهنگ کرد که برق 

تولید کنند.

مــواد پیزوالکتریک دارای نوعی عدم تقــارن ذاتی در 
توزیع بار خود هســتند. هنگامیکه مواد تحت فشــار 
مکانیکی مانند خم شدن یا کشش قرار می گیرند، این 
عدم تقارن به جداسازی بارها و تولید پتانسیل الکتریکی 
در سراسر برداشت کننده های انرژی پیزوالکتریک مواد 

می شود.
چنین تبادل انــرژی مکانیکی بــه الکتریکی مبنای 
برداشــت انرژی پیزوالکتریک را تشــکیل می دهد. 
هرچند کانسپت برداشــت انرژی پیزوالکتریک نوین 
نیست، اما کاربرد آن در دستگاه های پوشیدنی به دلیل 
ویژگی های مواد و طراحی دستگاه با محدودیت هایی 

روبرو است.
پروفســور جانگ کیونگ این در این بــاره می گوید: 

در مراحــل اولیه تحقیقــات PENG، دســتگاه های 
پیزوالکتریک معدنی کنســولی شکل به طور گسترده 
مورد مطالعه قرار گرفتند که امکان برداشــت کارآمد 
انرژی از ارتعاشــات با فرکانس بالا را فراهم می کردند 
اما هنگامیکــه این طراحی روی فرمــت های انعطاف 
پذیر و کششــی اجرا شــد، با محدودیت روبرو شــد. 
بسیاری از مواد با واکنش پیزوالکتریک قدرتمند مانند 
سرب زیرکونات تیتانات )PZT(، به طورذاتی سخت و 
شکننده هستند. به همین دلیل برای یکپارچه سازی 
 در دستگاه های پوشــیدنی انعطاف پذیر و راحت نیز 

مناسب نیستند.
محققان با استفاده از مهندســی نوین مواد این چالش 
را برطرف کردند آنها یک ساختار سه بعدی یگانه ابداع 

کردند که استفاده از PZT و از سوی دیگر درجه بالایی 
از انعطاف پذیری و قابلیت ارتجاعی را ممکن می کند.

علاوه بر آن محققــان یک طراحی نویــن الکترود نیز 
اضافه کردند. این طراحی که از آن به عنوان »الکترود 
 curvature-specific( »منحنی جفت مخصوص
coupling electrode( یاد می شــود، با حذف 
بارهای الکتریکی تولید شــده طی حرکت، برداشــت 
کارآمد انرژی را تضمین می کند. این امر بهره وری کلی 

دستگاه را می افزاید.
چنین دستگاه هایی احتمالا نیاز به شارژ مرتب باتری یا 
جایگزین کردن باتری را در طیف وسیعی از ابزارها مانند 
ساعت هوشــمند، ردیاب های سلامتی یا حسگرهای 

پزشکی از بین می برند.

یک شرکت دانش بنیان ایرانی برای اولین بار در کشور موفق به 
تولید دستگاه تست قندخون دارای تکنولوژی اسکن تحلیلی 
شده است که پزشک با دیدن گزارش های تحلیلی می تواند به 

یک روند درمانی صحیح می رسد.
به گــزارش معاونت علمی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیان 
ریاســت جمهوری، فریر آسا طب در ســال ۱۳۸۵ تأسیس 
شــد و عمده فعالیت خود را حول محور کنتــرل و مدیریت 
صحیح دیابت متمرکز کرد و طی ســالیان گذشته برندهای 
 CONTOUR PLUS ,PIC  ,۰۱  GLUCOCARD
SOLUTION, FRIO, SWEET’N LOW که جزو بهترین 

برندهای معتبر دنیا در حوزه مدیریت دیابت و فشار خون هستند 
را عرضه کرده است. دستگاه تست قندخون فریسنس درای 
تکنولوژی اسکن تحلیلی قندخون از محصولات دانش بنیان 
این شرکت است. مهوش آبیاری، مدیرعامل شرکت فریر آسا، در 
خصوص نحوه عملکرد این دستگاه گفت: این محصول مجهز به 
بروزترین تکنولوژی های اندازه گیری قندخون است به طوریکه 
در زمان لرزش دســت، حجم خون ناکافی و خودن دهی های 
متعــدد، اندازه گیری بدون خطا ارائــه می کند. این محصول 
همچنین از دامنه وسیع هماتوکریت )۱۰ تا ۶۵ درصد( جهت 
اندازه گیری صحیح قند خون در کلیه افراد، حتی با حساسیت 

ویژه مانند نوزادان، بانوان باردار، افراد ســیگاری و ... برخوردار 
است. وی ادامه داد: بدون نیاز به کدگذاری برای پیشگیری از 
خطای کاربر، بدون تداخل با حداقل ۶۱ دارو و ترکیبات شایع 
موجود در خون، اندازه گیری دقیــق در نمونه گیری وریدی، 
مویرگی و شرایط کمبود اکسیژن خون، قابلیت ذخیره ۸۸۰ 
تست قندخون در حافظه داخلی دستگاه، قابلیت ثبت قندخون 
به صورت قبل یا بعد از غذا، اندازه گیری ســطح قند خون در 
عرض ۵ ثانیه و تکنولوژی اصلاح خودکار تاریخ و ساعت نتایج 

تست قند خون از دیگر مزایای این محصول است.
این فعال فناور، در خصوص وجه ممیزه دس تگاه تست قند 

خون فریسنس نسبت به نمونه های مشــابه گفت: در این 
دستگاه، قند خون های گرفته شده بدون هیچ تغییری از طریق 
اپلیکیشن به گوشی همراه منتقل می شود. ارائه گزارش های 
تحلیلی همچنین از دیگر وجوه ممیزه این دستگاه نسبت به 
نمونه های مشابه است و طی آن پزشک با دیدن گزارش ها 
می تواند به یک روند درمانی صحیح برســد. از طرفی وقتی 
بیمار خود اپلیکیشن را داشته باشد، می تواند با نمودارها و 
گزارش هایی که دریافت می کند، قند خون خود را خیلی بهتر 
مدیریت کند و این اولین باری است که در دنیا چنین مفهومی 

پیاده سازی شده است.

توسعه منابع انسانی در حوزه کوانتوم در دستور کار قرار دارد

۷۰ درصد تولیدات علمی کشور باید کاربردی شود

حرکات بدن برق گجت ها را تولید می کند

دانش بنیان ها دستگاه تست قندخون با تکنولوژی اسکن تحلیلی ساختند
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کشاورزي

كشــور با مشــكلات بي آبي سروكله 
مي زند و دولت هم به دنبال پيدا كردن 
راه حلي براي اين مســائل اســت. به 
همين دليل هم يك روز طرح نكاشت 
را به ميان مي آورد و روز ديگر، كشت 
فراســرزميني را تصويب مي كند. دولت طرح ها و برنامه هاي 
مختلفي را اجرا مي كند تا بتواند هم مشكل بي آبي را حل كند 
و هم معضل بيكاري افزايش پيدا نكند اما هركدام براي خود 
مشكلات و حاشيه هايي را مي ســازند. اواخر تابستان گذشته 
هيات دولت كشــت فراســرزميني محصولات كشاورزي را 
تصويب كرد. طبق اين مصوبه به كشاورزان اجازه داده مي شود 
در كشورهاي خارجي به كشت محصولات مختلف كشاورزي 
بپردازند. بر همين اســاس نوبخت؛ ســخنگوي دولت وزارت 
جهاد كشاورزي موظف بود با همكاري وزارتخانه هاي اقتصاد 
و امور خارجه حداكثر ظرف دوماه  سازوكارهاي اجرايي كشت 
فراســرزميني را تدوين و ابلاغ كند. البته با گذشــت بيش از 
يك سال فعلا خبري از اين  سازوكار نيســت اما وزارت جهاد 

كشاورزي تابه حال پيشنهاداتي در اين مورد داده است. 

تدويينآييننامه
در جلسه مشتركي بين محمود حجتي، وزير جهاد كشاورزي 
به همراه عبدالمهدي بخشنده، معاونش و اعضاي كميسيون 
كشاورزي اتاق بازرگاني ايران باز بحث كشت هاي فراسرزميني 
مطرح شد. عبدالمهدي بخشنده از تدوين آيين نامه اي براي 
حمايت از افرادي كه در كشت فراســرزميني وارد مي شوند، 
خبر داده و اظهار داشــت: براي حمايــت از بخش خصوصي 
چه در امور حقوقي و كنســولي و چه اخذ تسهيلات بيمه اي، 
آيين نامه اي تدوين شــده كه ظرف چند روز آينده به امضاي 
وزير خواهد رسيد و براي تصويب به دولت مي رود. وي درباره 
سياست دولت براي كشت فراسرزميني با توجه به آب بر بودن 
محصولات كشاورزي گفته است كه وزارت جهاد كشاورزي با 
كمك وزارت اقتصاد و امور خارجــه مطالعات جامعي را روي 

اين طرح انجام داده است. 

همكاريباكشورهايهمسايه
به هرحال، ايران نخستين كشوري نيست كه مي خواهد كشت 

فراســرزميني را تجربه كند. پيش از اين ژاپن به علت كمبود 
زمين، نســبت به خريد يا اجاره زمين در كشورهاي مستعد 
اقدام كرده و محصولات مــورد نياز خود را در آن كشــورها 
توليد مي كند. حالا هم وزير از كشت فراسرزميني در كشورها 
مختلف مي گويد. حجتي در جلسه مشترك اين وزارتخانه با 
اتاق بازرگاني، گفت: ما به دنبال كشت فراسرزميني در برزيل 
هستيم تا بخشي از نياز غذايي كشــور را تامين كنيم و براي 
پيگيري اين مسائل كارگروه مشــتركي مورد تاييد دو طرف 

تشكيل شده است. 

اجارهزميندركشورهايآفريقايي
به گفته سيدرضي نوري؛ عضو كميسيون كشاورزي آب و منابع 
طبيعي، طرح كشاورزي فراســرزميني نه تنها باعث افزايش 
توليدات كشور در كشورهاي ديگر مي شود بلكه توسعه اشتغال 
را در خارج از كشور نيز فراهم مي كند. به عقيده او، در زمينه 
كشت فراسرزميني كشورهايي در آمريكاي لاتين زمينه خوبي 
دارند. البته در اين حوزه نياز به حمايت دولت است تا با تسهيل 
ســرمايه گذاري و امضاي تفاهم نامه امكان كار در آن مناطق 
فراهم شود. اين نماينده مجلس با حمايت از طرح كشاورزي 
فراسرزميني، مي گويد: فعاليت در كشورهاي آفريقايي بسيار 
كم هزينه و اقتصادي اســت، از اين رو مي توان آن را با جديت 
دنبال كرد. نوري در رابطه با پيشنهادات مطرح شده مبني بر 
اجاره زمين در ساير كشــورها براي توسعه كشاورزي، معتقد 
است كه اين پيشــنهاد در دولت هاي گذشته نيز مطرح شده 
كه در كشورهايي نظير تانزانيا و اوگاندا زمين هايي اجاره و در 
آن مكان براي ايران به كشاورزي پرداخته شود. به گفته اين 
نماينده، كشت فراســرزميني به دليل وجود مشكلات و عدم 
زيرساخت هاي لازم، همواره مورد استقبال چنداني قرار نگرفته 
و براي حركت به اين سمت، بايد سرمايه گذاران داخلي را مايل 

به حضور در بخش كشاورزي فراسرزميني كرد. 
افزايشاشتغال

وي ادامه مي دهد: اكنون كشور ايران با پديده كم آبي مواجه 
بوده و اجاره زمين در ساير كشــورها، مي تواند بسيار كارآمد 
باشد، به طور مثال مي توان در آفريقاي جنوني اقدام به كشت 
محصولاتي از قبيل دانه هاي روغنــي، ذرت و گندم كرد كه 
ثمره آن عايد كل كشور مي شــود. اين نماينده در واكنش به 

اينكه آيا كشاورزي فراسرزميني، باعث رونق اشتغال در ديگر 
كشورها نمي شــود، نيز تاكيد دارد: اكنون تعداد بسياري از 
فارغ التحصيلان رشته كشاورزي در كشــور وجود دارند كه 
مي توانند تشــكيل تعاوني داده و با سفر به ســاير كشورها، 
به نفع ايران فعاليت كننــد و ما نيز بايد با تمــام توان از اين 
حركت حمايت كنيم. وي با اشــاره به وارد كننده بودن ايران 
در بخش محصولات كشاورزي، مي گويد: به طور حتم كشت 
فراسرزميني اين مشكلات را حل كرده و با امنيت بيشتري به 

توليد محصولات كشاورزي خواهيم پرداخت. 

استفادهازظرفيتهايداخلي
اما در مقابل افرادي هم هستند كه با اين طرح مخالف هستند. 
علي هادي زاده معلم؛ رئيس كميسيون كشاورزي اتاق ايران 
يكي از اين افراد است. او درباره اين طرح به ايسنا گفته است: 
به جاي كشــت فراســرزميني، ظرفيت هاي بالقوه داخلي را 

محقق كنيد.
 به گفته او، كشــت فراســرزميني كه به تازگــي دولت براي 
تامين امنيت غذايي بخش كشــور درنظر گرفته راهی علمي 
است اما نه براي كشــور ما كه به كشــاورزي كشور براساس 

اســتعداد و توانايي ها پرداخته نشده اســت. او در واكنش به 
اين موضوع كه كشــت فراســرزميني راهي به سوي امنيت 
غذايي اســت نيز تاكيد كرد: اما حتي با وجود دســتيابي به 
امنيت غذايي بايد به تمام جوانــب آن توجه كرد، چراكه اگر 
تمام محصولات و ازجمله محصولات اســتراتژيك در داخل 
كشــور توليد نشــود، مي تواند به عنوان خطر به حساب  آيد و 
بايد توجه كرد كه كشــت محصولاتي كه نياز به آب بيشتري 
 دارند بايد جــزو اولويت هاي كشــت در خــارج از مرزهاي 

كشور باشد. 

 بحران آب، کشاورزي را به خارج از کشور برد

کشت فراسرزميني، فرصتي براي جبران کم آبي

كشاورزي به  عنوان يكي از مهم ترين محورهاي توسعه 
اقتصادي كشور با مشكلات عديده اي ازجمله فروش و 
تغيير كاربري روزافزون زمين هاي كشاورزي تا فاصله 
فراوان توليد تا مصرف محصولات مواجه است كه در اين 
شــرايط بهترين راهكار افزايش درآمد توليدكنندگان 
از طريق افزايش بهره وري توليد مطرح مي شــود. يكي از مهم ترين مشكلات 
بخش كشاورزي پايين بودن بهره وري است به همين دليل كارشناسان بخش 
كشاورزي بر اين باورند كه وزارت جهاد كشاورزي بايد راهكارهايي براي افزايش 
بهره وري درنظر بگيرد تا درآمد كشاورزان افزايش و قيمت اين محصولات در 
بازار كاهش يابد. به گفته آنها وزارت جهاد كشاورزي بايد افزايش بهره وري را 
جزو اولويت هايش قرار دهد چراكه اگر با ايجاد برنامه ريزي هاي كارشناســي 
بهره وري افزايش يابد، افزايش توليد و كاهش قيمــت  محصولات در بازار نيز 
رقم مي خورد. اين كارشناسان معتقدند كه درآمد كشاورز قابل رقابت با قيمت 

زمين كشاورزي نيست. 

درآمدكمكشاورزي
به گفته مجيد كوپاهي؛ عضو هيات علمي دانشكده كشاورزي دانشگاه تهران در 
حال حاضر درآمد كشاورز قابل رقابت با قيمت زمين كشاورزي نيست. ترجيح 

كشاورزان فروش زمين كشاورزي به جاي توليد محصول است از اين رو ضرورت 
دارد وزارت جهاد كشاورزي ضمن حمايت مالي از كشاورز، راهكارهاي علمي 
خود را براي بهبود وضعيت كشــاورزي و توليد ارائه دهد. اين استاد دانشگاه با 
اشاره به اهميت بخش كشاورزي در كشــور و لزوم توجه دولت به اين بخش، 
مي گويد: بايد حمايت هاي مالي از ســوي دولت براي كشاورزان درنظر گرفته 
شود. وي علت از بين  رفتن زمين زراعي و مراتع كشاورزي را فروش زمين هاي 
شمال كشــور عنوان مي كند و تاكيد دارد: وزارت جهاد كشاورزي بايد ضمن 
حمايت مالي كشاورز، راهكارهاي علمي خود را براي بهبود وضعيت كشاورزي 
و توليد محصول ســالم و باكيفيت ارائه دهد. اين كارشناس اقتصادي معتقد 
است: اهميت شفاف سازي بازار و ايجاد يك بانك اطلاعاتي دقيق براي رسيدن 
به يك ساختار مناسب و داشتن آماري دقيق در زمينه توليد محصولات، بسيار 

ضروريست چراكه بهترين راه داشتن يك رويكرد و نگاه واقعي به بازار است. 

بهكارگيريروشهايعلمي
اين كارشــناس مهم ترين اولويت وزارت جهاد كشــاورزي را در سال جاري 
تشكيل تيم علمي براي به كارگيري روش هاي تخصصي و فكر شده در امر توليد، 
صادرات و ساير موارد كشــاورزي مي داند. كوپاهي مي گويد: با توجه به اينكه 
وضعيت كشاورزي ايران مطلوب نيست بايد به دنبال تصميمات كارشناسي و 

كارهاي تحقيقاتي گوناگون براي بهبود اين شرايط بود به همين دليل انتظار 
مي رود وزارت جهاد كشاورزي از نظرات كارشناسي و فارغ التحصيلان متخصص 
در اين امر استفاده كند. وي معتقد است: بايد برنامه ريزي هاي دقيق در راستاي 
مصرف آب، نوع گياهان توليدي ســازگار با محيط زيست و زمين هاي زراعي 
انجام شود. به گفته اين كارشناس كشاورزي، در كشوري سياست زده هستيم از 
اين رو ممكن است واردات گندم نيز مانند نفت متوقف شود به همين دليل بايد 
از هم اكنون برنامه ريزي هاي كارشناسي براي بالا بردن توليد گندم صورت گيرد. 
كوپاهي با بيان اينكه كارشناسان خبره كشاورزي بسياري در كشور ما حضور 
دارند، تاكيد مي كند: بايد مطالعات زيادي در زمينه  نوع بذر هاي به كار گرفته 
شده صورت گيرد؛ به طوري كه به همه كشــاورزان القا شود با توجه به شرايط 
آب  وهوايي و زمين زراعي خود كدام محصول را بكارند تا به توليد مطلوب تر و 

اقتصادي تر دست يابند. 

سدهابافكركارشناسيساختهنشدهاست
عضو هيات علمي دانشــكده كشــاورزي دانشــگاه تهران ميزان بارندگي در 
سال هاي اخير را كم ارزيابي مي كند و ادامه مي دهد: با توجه به شرايط كمبود 
آب در كشور بايد به فكر تغيير شيوه هاي غذايي مردم بود به گونه اي كه مصرف 
محصولاتي كه در فرآيند  توليد به آب كمتري نياز دارند، جايگزين محصولات 

آب بر شوند. وي با بيان اينكه تاكنون تصميمات نادرستي براي استفاده  بهينه 
آب گرفته شده است، مي گويد: ايجاد سد و شبكه هاي آب رس به دليل اينكه فكر 
كارشناسي پشت آن نبوده، موجب از بين رفتن آب هاي زيرزميني شده است. 
اين كارشناس معتقد است كه بسياري از زيرساخت هاي كشاورزي با مشكل 
روبه رو هستند و طي چند ســال اخير به بخش كشاورزي توجه چنداني نشده 
است، از اين رو انتظار مي رود بخشي اعظم يارانه در زيرساخت هاي كشاورزي 
به كار گرفته شود چراكه كشاورزي محور استقلال و امنيت غذايي كشور است. 

ضرورتحفظنامايراندركالاهايصادراتي
وي يكي  ديگر از اولويت هاي بخش كشاورزي را توجه بيشتر اين بخش به امر 
صادرات مي داند و ادامه مي دهد: صادرات محصولات كشاورزي بايد تقويت شود 
به طوري كه صادرات يك محصول مانند زعفران درنهايت به اســم ايران تمام 
شود نه اينكه با ارسال به كشور هايي چون پاكستان و بسته بندي در آنجا به اسم 
كشور ديگري صادر شود. عضو هيات علمي دانشكده كشاورزي دانشگاه تهران 
فعاليت تمام بخش هاي مربوط به كشاورزي ازجمله صنايع جانبي، حمل ونقل 
و غيره را براي تدبير يك محصول سالم و باكيفيت مهم مي داند و مي گويد: بايد 
سياست گذاري هاي مفيدي در تمام اين بخش ها براي بهبود وضعيت كشاورزي 

ايران اجرا شود. 

»کسب وکار« بررسي مي کند

افزايش بهره وري، اولويت نخست کشاورزي
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سبکزندگي

حكايت نهادهايي كه پاسخگوي نگراني مردم نيستند

خوردنیانخوردن،مسالهایناست!
هنوز چندماه از اعلام وجود روغن پالم 
در لبنيات نگذشته بود كه باز خبر از 
وجود نيترات در آب رسيد. خبر وجود 
نيترات در آب به نتيجه نرسيده بود كه 
اعلام شــد واكس ميوه براي سلامت 
مضر است. اين پرونده حل نشده كه اعلام شد در گوجه فرنگي 
نيترات وجود دارد و حالا وجود سرب در مرغ تبديل به معضل 
شده است. اين روزها پشت سر همديگر خبرهايي روی صدر 
اخبار قرار مي گيرد كه حاكي از ناسالم بودن مواد غذايي است. از 
سوي ديگر، بايد تاييد وجود خمير مرغ در سوسيس و كالباس 
و همين طور وجود كودهاي خطرناك شيميايي را نيز به اين 
ليست اضافه كرد اما ماجرا از اينجا آغاز شد كه اين خبرها توسط 
نهادها و وزارتخانه هايي كه متولي سلامت مردم هستند پخش 
شد و همچنان خبري از پيگيري اين نهادها در رابطه به نتيجه 

رسيدن اين پرونده ها نيست. 

 پرونده مرغ هاي»سربي« روي ميز شورا
ديروز رحمت الله حافظي؛ رئيس كميســيون سلامت شوراي 
شهر تهران ضمن هشدار از ميزان بالاي سرب در گوشت مرغ، 
مي گويد: »ميزان سرب موجود در گوشت سفيد مرغ 47 درصد 
بيشتر از استاندارد اســت. او با بيان اينكه گزارش پايش مواد 
غذايي در اواخر سال گذشته نشان داد كه ميزان سرب موجود 
در گوشت سفيد مرغ 47 درصد بيشتر از استاندارد است، افزود: 
البته ظرف دو هفته آينده نتايج پايــش جديد، جمع بندي و 
اعلام مي شود. حافظي با بيان اينكه بايد براي تخمين آخرين 
وضعيت وجود ســرب در مرغ منتظر گزارش پايش امســال 
بود، درباره چرايي وجود اين حد ســرب در بدن مرغ، گفت: 
دانه هاي خوراكي درون دستگاه هايي توليد مي شوند و شايد 
قطعات سربي در اين وسايل وجود داشته باشد كه در تماس 
با دانه، سربي مي شوند اما قطعا بايد براي پاسخ به اين چرايي 

بررسي هاي لازم انجام شود. 
چندي پيش در پي انتشار اخباري مبني بر آلوده بودن مرغ ها به 
سرب، سيدحسين هاشمي، استاندار تهران با رد خبر آلودگي 
و بالا بودن سرب موجود در مرغ هاي شهر تهران، گفت: »مرغ 
مورد اســتفاده شهروندان تهراني هيچ مشــكلي ندارد.« وي 
افزود: »هيچ گزارشي درباره بالا بودن سرب موجود در مرغ و 

آلودگي آن از طرف وزارت بهداشت به استانداري داده نشده 
است. بر همين اســاس اخبار آلودگي در مرغ را به هيچ عنوان 
تاييد نمي كنيم.« او با بيان اينكه تنها مرجع رسمي اظهارنظر 
در اين باره وزارت بهداشــت و امور دام وزارت جهاد كشاورزي 
است، گفت: »اگر خبري در اين باره توسط بخش هاي ديگر ارائه 
شود حاشيه اي است و رسميت ندارد.« سرب يك عنصر بسيار 
سمي بوده كه مي تواند عوارض فراواني در بدن ايجاد كند و بنا 
به اعلام پروفسور مشتاقي، رئيس انجمن عناصر كمياب ايران، 
سرب علاوه بر تاثير روي كليه و كبد بر روي مغز تاثير و سبب 
ايجاد بيماري هاي عصبي مي شود. اين موضوع در حاليست كه 
هنوز وزارت بهداشت واكنشي بر قضيه نشان نداده و تماس هاي 
»كســب وكار« براي پيگيري اين موضوع به نتيجه نرسيد و 

مسئولان وزارت بهداشت پاسخي به موضوع ندادند. 

 ســازمان غــذا و دارو موظف به اعلام اســامي 
استفاده كنندگان روغن پالم

اگر ســري به ســوپرماركت محله تان بزنيد متوجه مي شويد 
كه اعلام اخباري چون وجود پالم در ماست و لبنيات بر روي 
قيمت ها و خريد اين محصولات تاثير گذاشــته است. خريدار 
فقط اســم يك كارخانه را براي خريد ماست مي آورد و تاكيد 
مي كند پرچرب نباشد. يكي از اين فروشندگان مي گويد: »از 
چندماه پيش كه اعلام شد در لبنيات پالم وجود دارد و سرطان 
زاست بازار ما كساد شده است. ماست و شير پرچرب برگشت 
مي خورند و مردم هم با ترديد خريد مي كنند. ما ضرر كرديم اما 
مشخص نشد اصلا كدام كارخانه پالم داشت و نتيجه چه شد و 

دست آخر ضررش نصيب ما شد!«
ديروز بعد از مدت ها دادستاني تهران، ســازمان غذا و دارو را 
موظف به اعلام اســامي اســتفاده كنندگان روغن پالم كرد. 
براساس دستور دادستاني تهران به ســازمان غذا و دارو، اين 
سازمان موظف است اسامي كارخانجات متخلف استفاده كننده 
از روغن پالم را اعلام كند. يكي از شاكيان پرونده روغن پالم در 
گفت وگو با ايرنا با اعلام اين خبر افزود: شــعبه 15 دادسراي 
كاركنان دولت به ســازمان غذا و دارو دســتور داد كه اسامي 
كارخانجات متخلف استفاده كننده از روغن پالم در محصولات 
خود را منتشر كند. »مصطفي ترك همداني« با استناد به ماده 
43 قانون تعزيرات حكومتي در امور خوراكي و بهداشتي، اظهار 

داشت: وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشكي براساس اين 
قانون مكلف است اسامي اقلام خوراكي و بهداشتي غيرمجاز را 
اعلام كند. او با تاكيد بر اينكه سازمان غذا و دارو موظف است 
ظرف مدت ســه روز پس از دريافت اين دســتور، اسامي اين 
كارخانه ها را اعلام كند، گفت: حدود 9 ماه است كه استفاده از 
روغن پالم در محصولات لبني رسانه اي شده است و بازپرس 
پرونده و دادستاني تهران نيز در امور بهداشتي مردم حساسيت 

خاصي داشته اند.
 جمعي از وكلا روز شنبه 25 مردادماه سال جاري با حضور در 
دادسراي كاركنان دولت از رئيس سازمان غذا و دارو و روساي 
سابق سازمان اســتاندارد به دليل اســتفاده از روغن پالم در 

محصولات لبني شكايت كردند.
 اما اين اقدام دادستاني تهران از ســوي رئيس سازمان غذا و 
دارو بي جواب نماند و محمد هاشمي، سخنگوي سازمان غذا و 
دارو در گفت وگو با »كسب وكار« اعلام كرد: »رئيس سازمان 
غذا و دارو در واكنش به خبر دســتور بازپــرس پرونده روغن 
پالم به سازمان غذا و دارو مبني بر انتشار اسامي كارخانجات 
متخلف، اظهار داشت: بعد از دســتور كتبي دادستان محترم 

مشــكلي براي اعلام اســامي وجود ندارد و 
در اســرع وقت انجام اين اقدام 

خواهد شد. دكتر ديناروند در واكنش به خبر مبني بر دستور 
بازپرس پرونده روغن پالم به ســازمان غذا و دارو براي انتشار 
اسامي كارخانجات متخلف، اظهار داشــت: ما همواره مساله 
متخلفان را اطلاع رســاني مي كنيم. فرآورده هايي كه قاچاق 
يا تقلبي هســتند يا فرآورده هايي كه بايد از سطح بازار جمع 
شوند را نيز اطلاع رســاني مي كنيم. پالم از ديد ما تخلفي بود 
كه وزارت بهداشت با آن برخورد كرد اما ما فكر كرديم در آن 
شرايط اطلاع رساني موضوع پالم ممكن است فراتر از آن جرمي 

كه اتفاق افتاده زيان ايجاد كند.«
از سوي ديگر، به گزارش پايگاه خبري سازمان غذا و دارو، دكتر 
ديناروند خاطرنشان كرد: »تصور كرديم دستگاه هاي مسئول بايد 
اطلاع پيدا كنند بنابراين ما به تمام دستگاه هايي كه مسئوليت 
داشتند فهرست متخلفان را اعلام كرديم و هم دستگاه قضايي، 
هم مجلس و هم دستگاه هاي اطلاعاتي و امنيتي كشور ليست 

را در اختيار دارند، اگر دستگاه هاي 
مربوطه صلاح مي دانند 

اطلاع رســاني مي شــود. اگر چنين نظري را بازپرس شعبه 15 
دادســراي كاركنان دولت دارد حتما انجام مي شود و مشكلي 
براي اعلام ليست اســامي متخلفان وجود ندارد و نگران اعلام 
اسامي متخلفان نيستيم و در اســرع وقت اعلام مي كنيم، البته 
بايد به صورت مكتوب و رسمي نظر دادستان محترم را دريافت 

نماييم.«

 وزارت بهداشت؛ حلقه مفقوده پيگيري مواد غذايي 
سالم

مردم در انتظار اعلام وضعيت متخلفان روغن پالم هستند اما همچنان 
وضعيت آب نيترات دار، واكس ميوه، كودهاي 

شيميايي و خمير مرغ و مرغ هاي سربي در 
هاله اي از ابهام قرار دارد. مسئولان وزارت 
بهداشت مي گويند اگر صلاح باشد راجع 
به موضوع اطلاع رساني بيشتري مي كنند 
اما هنوز تكليف تشــويش اذهان عمومي 
كه در ترس استفاده از مواد غذايي به سر 
مي برنــد مشــخص 

نيست!

وقتي كه نگاهي گذرا به محيط اطراف 
خود داشته باشيم، به وضوح مشاهده 
خواهيم كرد كه بســياري از وسايل 
و لوازمي كــه به طور روزمــره از آنها 
استفاده مي كنيم از چرم، مصنوعات 
چرمي و سالامبور ســاخته شــده اند كه با تغيير و تحولات 
صنعتي در مســير توليد به شــكل كنوني در اختيار ما قرار 
گرفته اند. در حــال حاضر بخش چــرم، مصنوعات چرمي و 
سالامبور در اقصي نقاط دنيا به قدري وســعت يافته كه اين 
بخش به عنوان صنعتي مجزا تاثير مناسبي را در ارزآوري به 
كشورها ايفا مي كند كه البته كشــور ما نيز از اين امر مستثنا 
نيست اما با توجه به تاكيدات مكرر بر رشد و رونق صنايع در 
كشور اين صنعت نيز مانند ساير صنايع با مشكلات متعددي 
مواجه اســت كه يكي از اين مشــكلات همــان تعرفه هاي 
نامناســب صادرات اســت كه عرصه را براي فعاليت در اين 
زمينه تنگ كرده است كه به نظر مي رسد دولت و مجلس در 

اين خصوص بايد وارد عمل شوند. 
در اين رابطه هادي حسيني؛ عضو كميسيون صنايع و معادن 
مجلس شوراي اســلامي در گفت وگو با »كسب وكار«، ابراز 
داشت: به طور كلي اكثر توليد كنندگان كشور در مسير توليد با 
مشكلات متعددي مواجه هستند كه يكي از آنها عدم تطبيق 

قوانين با شرايط روز در بازارهاي جهاني و بازار داخل است. 
وي ادامه داد: از سوي ديگر شرايط تحريم و تغيير و تحولات 
قيمتي و رقابت تنگاتنگ در بازار هاي جهاني نيز فعاليت را در 
بخش هاي توليدي و صنعتي دشوارتر كرده است و باعث شده 
تا اين بخش ها در شــرايط بحراني قرار بگيرند كه به همين 
منظور و براي دستيابي به اقتصاد مقاومتي و حركت در جهت 
سند چشم انداز بايد مسئولان و فعالان بخش توليد و صنعت با 
همكاري وزارت صنعت، معدن و تجارت معضلات خاص توليد 
و عرضه خود را با دولت و مجلس مطرح كنند تا در جهت رفع 

اين معضلات گام هاي تاثير گذاري برداشته شود. 
اين نماينده مجلس ابراز داشــت: يكــي از معضلات عمده 
توليدكنندگان و صادركننــدگان در بخش چرم، مصنوعات 
چرمي و سالامبور ناهماهنگي تعرفه هاي وارداتي و صادراتي 
متناسب با نياز كشور است كه با توجه به انتقال اين امر توسط 
فعالان صنف چرم و ســالامبور مجلس در اين خصوص وارد 

عمل شده است. 
وي گفت: به طور معمول براي رشد صنايع، بايد ميزان تعرفه 
واردات مواد اوليه و صادرات محصــولات نهايي را كاهش و 
ميزان تعرفه واردات محصولات نهايي را به كشــور افزايش 
داد تا روند توليد و صادرات تســهيل يابد و توليدكنندگان و 
صادر كنندگان بتوانند در وضعيت مناســب تري به فعاليت 
بپردازند زيرا تنها در اين صورت اســت كه توازن مناسبي در 

تعرفه صادرات و واردات ايجاد خواهد شد. 
در ادامه سعيد شادكام؛ نايب رئيس اتحاديه توليدكنندگان و 
صادركنندگان چرم و سالامبور نيز ادامه داد: در حال حاضر 

صنعت چرم و سالامبور در كشــور در مقايسه با كشورهاي 
ديگر دچار مشكلات فراواني اســت، از يك سو قيمت بالاي 
ماشين آلات و تجهيزات مورد نياز اين صنعت و از سوي ديگر 
تعرفه بالاي واردات مواد شــيميايي اوليه براي توليد چرم، 
عرصه را براي فعاليت در اين بخش دشوار كرده و باعث شده 
كه هزينه تمام شده محصولات داخلي به شدت بالا برود و از 
سوي ديگر به دليل افزايش تعرفه صادرات هزينه تمام شده 
بالاتر برود و صادركنندگان نتوانند در بين كشورهاي رقيب 

حرفي را براي گفتن داشته باشند. 

اين فعال چرم و ســالامبور ادامه داد: در حال حاضر كه ميزان 
بودجه تعيين شده براي بخش صنعت و معدن نصف سال هاي 
گذشته درنظر گرفته شده است، به راحتي پيش بيني مي شود كه 
نمي توان جهت به روز كردن ماشين آلات مورد نياز اين صنعت به 
بودجه سال 94چشم دوخت، به همين منظور و براي مرتفع كردن 
اين معضل طبق تاكيد وزير صنعت بر جذب سرمايه گذار خارجي، 
تمامي توجهات به جذب سرمايه گذار خارجي معطوف شده تا 
شايد با اين روش و بهره گيري از استراتژي كشورهای پيشرفته اي 
چون چين بتوان اين صنعت را از وضعيــت كنوني نجات داد.  

شادكام با اشــاره به اينكه براي جذب سرمايه گذار خارجي بايد 
مسير توليد را همواركرد، بيان كرد: وقتي كه تعادل مناسبي بين 
تعرفه هاي واردات و صادرات وجود ندارد، سرمايه گذار خارجي 
با مشاهده اين وضعيت تمايلي براي ســرمايه گذاري نمي يابد 
و به جاي سرمايه گذاري در كشــور اقدام به سرمايه گذاري در 
 كشورهاي همسايه مي كند و بازهم وضعيت نامناسب تر خواهد

 شد. 
نـايـب رئـيـس اتـحاديه تـوليدكنـندگان و صادركنندگان 
چرم و ســالامبور ادامه داد: به همين منظــور و براي جذب 

سرمايه گذار خارجي و تسهيل در روند توليد اين محصولات 
پس از انتقاد مكرر فعــالان اين صنف تعرفه مناســب براي 
صادرات سالامبور پس از طي مراحل قانوني 10 درصد درنظر 

گرفته شده كه پس از بررسي هاي مجدد ابلاغ خواهد شد. 
وي در ادامه گفت: به طورحتم با ايــن كاهش تعرفه علاوه بر 
اينكه شــاهد افزايش ميزان صادرات غيرنفتي خواهيم بود 
به طور طبيعي نيز ميزان جذب سرمايه افزايش خواهد يافت 
و پس از مدرن كردن تجهيزات، اشتغالزايي در اين حوزه نيز 

افزايش مي يابد.

  احتمال وضع تعرفه 10درصدي براي صادرات سالامبور افزايش يافت 

نجاتصنعتچرمباكاهشتعرفهصادرات
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»شرکت گاز مازندران«؛ دستگاه 
اجرایی برتــر در همکاری های 

پژوهشی با دانشگاه  ها
رئیس دانشــگاه مازندران، با اهدای لوح سپاس، 
شرکت گاز اســتان مازندران را به پاس همکاری 
اجرایی و صنعتی با دانشگاه  به عنوان دستگاه اجرایی 
برتر در زمینه همکاری های پژوهشــی و فناورانه 
معرفی کرد. دکتر حشمت اله علی نژاد با اهدای لوح 
سپاس به مهندس هژبر جوادی، مدیرعامل شرکت 
گاز اســتان مازندران، از اقدام های این شرکت در 
حوزه همکاری های پژوهشی و فناورانه و همکاری 

اجرایی و صنعتی با دانشگاه  قدردانی شد.
در بخش از متن لوح تقدیر آمده است:

دانشگاه مازندران با افتخار، تلاش های بی وقفه، 
همت والای علمی و دستاوردهای درخشان شما را 
که تجلی تعهد، پشتکار و نوآوری در مسیر اعتلای 
علم و دانش است، ارج می نهند. انتخاب شایسته 
شما به عنوان دســتگاه اجرای برتر در همکاری 
با دانشگاه در سال ۱۴۰۳، نشــان از همتی بلند 
و اندیشــه ای پویا دارد که نه تنها مایه افتخار این 
مجموعه علمی است، بلکه گامی استوار در مسیر 
گســترش مرزهای دانش و ترویج پژوهش های 

اثرگذار به شمار می رود.
بر اساس این گزارش، شرکت گاز استان مازندران 
از جمله شرکت های پیشــرو در زمینه همکاری 
صنعت با دانشگاه اســت که اعتبارات ریالی قابل 
توجهی به این حوزه اختصاص داده و عمده تولیدات 
داخلی این شرکت، محصول همکاری با دانشگاه ها، 
پژوهشگاه ها و شــرکت های دانش بنیان است؛ از 
جمله این دســتاوردها می توان بازنگری فرآیند 
مدیریت دانش، ساخت سایلنسر در ایستگاههای 
تقلیل فشــار، ارایه راهکار جهت کاهش نشــتی 

رگلاتورهای گاز خانگی اشاره کرد.

کســب عنوان هــای برتــر 
دانشجویان ملی مهارت ایلام در 

مسابقات بتُن   
ایلام - رئیس دانشگاه ملی مهارت واحد ایلام 
گفت: دانشــجویان این دانشگاه در مسابقات 
دانشــجویی ملــی ســالانه انجمــن علمی 
بین المللی بتُن آمریکا )ACI( شــاخه ایران 

موفق به کسب عنوان های برتر شدند.
محمد نظری اظهار کرد: دانشجویان دانشگاه 
ملی مهارت ایلام در مسابقات دانشجویی ملی 
ســالانه انجمن علمی بین المللی بتن آمریکا 
)ACI( شاخه ایران عنوان های اول و دوم را از 

آن خود کردند.
وی افزود: در این مسابقات دانشجویان گروه 
معماری آموزشــکده دختران ایلام در رشته 
»کارایی ملات« و رشــته »هنر بتنی« از بین 
۵۶ دانشگاه از سراســر کشور موفق به کسب 

رتبه های برتر شدند.
رئیس دانشگاه ملی مهارت واحد ایلام ادامه 
داد: دانشجویان این دانشگاه این عنوان های 
برتر را در بیســت و هفتمین دوره مسابقات 
دانشــجویی ملــی ســالانه انجمــن علمی 
بین المللی بتن آمریکا )ACI( شــاخه ایران 

کسب کردند.
نظــری گفت: دانشــجویان برگزیــده گروه 
معماری آموزشــکده دختران ایــلام، بهاره 
آقابابایی، زهره امینــی، نازنین حیدربیگی، 
نازنین نوره زاده و ندا نوروزی با سرپرســتی 
طاهره کولیوند با عنوان تیم زاگرس موفق به 

این افتخار آفرینی شدند.
وی عنوان کرد: همچنین در همایشی که به 
منظور بزرگداشت هفته پژوهش و فناوری در 
سازمان مرکزی دانشــگاه ملی مهارت کشور 
برگزار شد از »فاطمه هوشمند« عضو هیأت 
علمی آموزشــکده دختران ایــلام به خاطر 
تألیف کتاب تجهیزات صنایع شــیمیایی به 
عنوان مؤلف برتر کتب دانشگاهی تجلیل شد.

دانشگاه ملی مهارت در ابتدا با عنوان »مجتمع 
آموزش عالــی پیامبر اعظــم)ص(« و از زیر 
مجموعه های وزارت آمــوزش و پرورش بود 
که در ســال ۱۳۹۰ با مصوبه مجلس شورای 
اسلامی به »دانشــگاه فنی و حرفه ای« تغییر 
نام داد و با تمام اختیارات و امکانات به وزارت 

علوم، تحقیقات و فناوری پیوست.
این دانشــگاه با بیش از ۱۷۶ آموزشــکده و 
دانشکده در سطح کشور و بیش از ۱۷۰ هزار 
دانشجو یکی از بزرگ ترین دانشگاه های ایران 
است که در ســال جاری نام این دانشگاه به 

دانشگاه ملی مهارت تغییر پیدا کرد.
یک هزار و ۵۰۰ دانشجوی دختر و پسر در این 

دانشگاه دولتی مشغول به تحصیل هستند.

معــاون حــل اختــلاف 
دادگستری اســتان ایلام 
گفت: ۸ هزار و ۳۴۷ پرونده 
ورودی دادگاه صلح استان 
ایلام بوده که برای ۵ هزار 

و۱۶۷ پرونده رای صادر شده است.
 ایلام- عابدین کوهی  اظهار کرد: تعداد ۱۵ مجتمع 
شــورای حل اختلاف در اســتان ایلام وجود دارد 
که مجموعا ۱۵۲ شــعبه دارند و ســابقا حکمی و 
صلحی بودند که در حال حاضر بــا توجه به قانون 
شــورای حل اختلاف در موضوع دادگاه های صلح 
شــعبه حکمی نداریــم و دیگر شــورا ها حکمی 
 صــادر نمی کنند و صرفــاً در امر صلح و ســازش 

اقدام می کنند.

وی افزود: ۳ شعبه شورای حل اختلاف در زندان ها 
و بازداشتگاه ها فعالیت دارند و مابقی در سطح شهر 

و روستا هستند.
معاون حل اختلاف دادگستری استان ایلام گفت: 
مجموعا ۴۷۵ نفر در شــورا مشــغول به فعالیت 
هســتند که از این تعداد ۲۷۹ نفر در شعب شهری 
و ۱۹۶ نفر در شعب روســتایی به صورت افتخاری 

فعالیت می کنند
کوهی ادامه داد: همچنین تعــداد کل قضاتی که 
با شــورای حل اختلاف همکاری کردند تا قبل از 
دادگاه هــای صلح ۴۰ نفر بودنــد و در حال حاضر 
دیگر فعالیتی ندارند. ۲۳ هزار و ۳۸۴ فقره پرونده 
در ۶ ماهه اول سال جاری در شورای حل اختلاف 

مختومه شد.
وی بیان کرد: در ۶ ماهه اول سال جاری در شورای 
حل اختلاف ۲۱ هــزار و ۶۳ پرونده داشــتیم که 
۲۳ هزار و ۳۸۴ فقره پرونده مختومه شــده است 

که برخــی از پرونده ها بــرای قبل بــوده و به آمار 
مختومه ها اضافه شده اســت. معاون حل اختلاف 
دادگســتری اســتان ایلام عنوان کرد: ۱۲ هزار و 
۳۶۲ فقــره پرونده نیــز قابلیت صلح و ســازش 
 داشــتند و تعداد ۵ هزار و ۲۳۹ فقره به ســازش 

مختومه شدند.
وی گفــت: در ۶ ماهــه ابتدای ســال ۴۲ درصد 
پرونده های ورودی به شورای حل اختلاف به صلح 
و سازش ختم شدند. اینکه در قانون جدید قید شده 
اســت که با رضایت طرفین پرونده به شورای حل 
اختلاف ارسال شــود این موضوع خوبی است که 
به اصحاب دعوا اختیار داده ولی به نوعی شورا ها را 

محدود کرده است.
کوهی اظهار کــرد: ۸ هــزارو ۳۴۷ پرونده ورودی 
دادگاه صلح استان ایلام بوده که برای ۵ هزارو۱۶۷ 
پرونده رای صادر شده اســت و مانده پرونده های 

استان ۳ هزارو ۱۸۰ مورد است.

معاون حل اختلاف دادگستری استان ایلام درباره 
وضعیت فعالیت صلحیاران در اســتان ایلام اظهار 
کرد: در اســتان ایلام ۱۲۰۰ نفر صلح یار فعالیت 

دارند و ۲۳۰ هیئت صلــح داریم همچنین با توجه 
به اینکه کارایی شورای حل اختلاف در حال حاضر 

کاهش پیدا کرده است.

معاون حل اختلاف دادگستری استان ایلام:

ورود ۸ هزار و ۳۴۷ پرونده به دادگاه صلح استان ایلام

شهردار اردبیل از افزایش متمم بودجه ۱۴۰۳ شهرداری نزدیک 
به چهار هزار میلیارد تومان خبر داد.

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی روابط عمومی شهرداری اردبیل، 
محمود صفری با اعلام این خبر اظهار کرد: لایحه متمم بودجه 
۱۴۰۳  شهرداری اردبیل با رقم ۳ هزار و ۹۳۰ میلیارد تومان و 
با افزایش ۶۱۰ میلیارد تومانی نســبت به بودجه مصوب توسط 

اعضای شورای اسلامی شهر، به تصویب رسید.

وی افزود: بودجه مصوب ۱۴۰۳ شهرداری اردبیل ۳ هزار و ۳۲۰ 
میلیارد تومان بود. شــهردار اردبیل بیان کرد: ســهم اعتبارات 
عمرانی از ۷۲ و نیم درصد در بودجه مصــوب به ۷۵ درصد در 
متمم یعنی ۲ و نیم درصد افزایش یافت؛ همچنین سهم اعتبارات 

جاری از ۲۷ و نیم درصد به ۲۵ درصد کاهش یافت.
صفری با اشــاره به پروژه های شــاخص در حال اجرا در سطح 
شهر، اضافه کرد: اعتبارات مورد نیاز پروژه هایی همچون تقاطع 

غیرهمسطح شهیدرئیســی، زیباسازی و بهســازی رودخانه 
بالیقلی چای و تقاطع غیرهمسطح خلبان ذاکر) آقاباقر( در متمم 

بودجه لحاظ شد.
وی با اشــاره به میزان تحقق بودجه ســال جاری در طی ۸ ماه، 
گفت: تا آبان ماه سال جاری، ۶۱ درصد از بودجه مصوب محقق 
شده که این رقم نسبت به سال گذشــته افزایش ۱۵ درصدی 

داشته است.

به گزارش روابط عمومی منطقه غلامرضا باقری دیزج مدیرعامل 
هلدینگ پتروپالایش نفــت اصفهان درآئیــن افتتاح عملیات 
بارگیری ســکوهای گازمایع صادراتی ازهمکاری شرکت ملی 

پخش فراورده های نفتی منطقه اصفهان تقدیرکرد.
دراین مراســم غلامرضا باقــری دیزج ضمن تشــریح اهمیت 
بارگیری گازمایع صادراتی،از همکاری صادقانه مدیریت شرکت 

ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه اصفهان تقدیرکرد.

وی همچنین خواستارتقویت همکاری بین دو شرکت گردید.
درهمین خصوص محمدرضاسلطانی رئیس تاسیسات وعملیات 

انبارنفت شهیدمحمدمنتظری عنوان کرد:
باتوجه به این که طــی تصمیمات مدیریتی مقرر شــده بودتا 
گازمایع مازادبه مصــرف جهت صادرات دراختیار پالایشــگاه 
اصفهان قرارداده شــود پس از این پالایشگاه اصفهان این کاررا 

انجام میدهد.

سلطانی خاطرنشان ســاخت:طی حدود یک سال ونیم گذشته 
عملیات بارگیری گازمایع صادراتی توســط شرکت ملی پخش 

فراورده های نفتی منطقه اصفهان انجام گردیده است.
با این حال پس از افتتاح ســکوهای بارگیــری گازمایع، کلیه 
عملیات مورد نظر توسط پالایشگاه اصفهان انجام می شود. امیر 
لطفی رئیس واحدحمل و نقل منطقــه و حمیدعطایی رئیس 

نوبتکاری “C”دراین مراسم حضور داشتند.

محمدحسین واحدیان اظهار کرد: مسجد ابومحمد و سقاخانه 
ارباب میرزا ازجمله آثار تاریخی با ارزش در شهرکرد هستند که 
تحت نظارت اداره میراث فرهنگی هستند و این دو مکان به دلیل 
اهمیت تاریخی، مستلزم توجه ویژه از سوی متولیان امر هستند.

وی با اشاره به لزوم توجه به محلات قدیمی شهرکرد افزود: بافت 
تاریخی و فرسوده شهرکرد با مساحتی بالغ بر ۷۰ هکتار در هسته 
مرکزی شهر وجود دارد و نیازمند توجه و حفظ هویت تاریخی 

خود است.
شهردار شهرکرد ادامه داد: به منظور احیای هویت تاریخی این 
ناحیه، پروژه ای تحت عنوان »مسیر گردشگری فرهنگ و هنر« 
راه اندازی شد که به طول ۴.۵ کیلومتر طراحی شده است، هدف 
این پروژه جذب گردشگران و شهروندان به این منطقه تاریخی 

است. واحدیان بیان کرد: در دو ســال اخیر، ۱۵ میلیارد تومان 
اعتبار برای بهسازی این مسیرها هزینه شــده و هنوز کارهای 
زیادی باقی مانده است، همچنین نیاز به همکاری دستگاه های 
دیگر ازجمله تأسیسات خدماتی و اداره کل راه و شهرسازی وجود 

دارد تا این بافت حفظ و ساماندهی شود.
وی اضافه کــرد: زنده ســازی بافت های فرســوده و تاریخی با 
همکاری دستگاه های مختلف، از جمله ستاد بازآفرینی شهری 
انجام می شــود تا هویت و جذابیت این منطقه برای نسل های 
آینده حفظ شود. شهردار شــهرکرد تاکید کرد: با هدف جذب 
گردشــگران و افزایش ماندگاری آن ها در شهرکرد، شهرداری 
طرح های جدیدی را برای بهبود بافت تاریخی و فرهنگی این شهر 
ارائه داده است، یکی از ایده های مطرح شده، تغییر کاربری برخی 

مکان های تاریخی به فضاهایی همچون ســفره خانه، کتابخانه، 
کافه کتاب و نمایشگاه صنایع دستی است، این اقدامات می تواند 
به افزایش جذابیت شهر برای گردشگران کمک کند. واحدیان 
خاطرنشان کرد: خیابان ملت به طول ۷۰۰ متر و عرض ۲۵ متر، 
به عنوان یکی از محورهای اصلی گردشگری معرفی شده است، 
با ایجاد پیاده راه در این خیابان، اتصال بافت شمال و جنوب شهر 
بهبود پیدا کرده و امکان ایجاد فضای مناسب برای فعالیت های 
مختلف فرهنگی و تجاری فراهم می شود. شهردار شهرکرد گفت: 
ایجاد زیرساخت های مناسب برای حضور گردشگران داخلی و 

خارجی ازجمله نیازهای اساسی شهرکرد است.
واحدیان بیان کرد: هم زمان با معرفی شهرکرد به ایران و جهان، 
باید بهسازی زیرســاخت ها نیز انجام شود تا گردشگران هنگام 

حضور در شهر با کمبود امکانات روبه رو نشوند. وی تصریح کرد: 
برای ایجاد رغبت در ساکنان و مالکان بافت قدیمی، شهرداری 
بسته های حمایتی ویژه ای ارائه کرده است، این بسته ها شامل 
امتیازاتی برای ساخت وساز و تخفیفاتی برای صدور پروانه ساخت 
است که هدف آن افزایش فعالیت های اقتصادی و فرهنگی در 

این مناطق است.
شهردار شهرکرد گفت: با اجرای این طرح ها، انتظار می رود که نه 
تنها جذب گردشگران افزایش پیدا کند، بلکه حضور آنها موجب 
رونق اقتصادی و ارتقای ارزش افزوده شــهر شــود، شهرداری 
در تلاش اســت تا با همکاری نهادهای مربوطه و به کارگیری 
فناوری های نوین، بافت تاریخی شــهرکرد را به شکلی مناسب 

توسعه دهد.

سید محسن موسوی: شــروع پروژه اتصال فیبر نوری کلانشهر 
اراک با حضور مســئولین اســتانی رقم خورد به گزارش روابط 
عمومی مخابرات منطقه مرکــزی علیرضا لطفی مدیرمخابرات 
منطقه مرکزی ضمن خیر مقدم به مدعوین،گفت: در راســتای 
منویات دولت چهاردهم، برنامه اتصال ۲۰ هزار پورت فیبرنوری 
پرسرعت و امن که زیرساخت شبکه هوشمند و توسعه انقلاب 
صنعتی چهارم به منظور گذر به فناوری های با سرعت بالا در همه 
حوزه های حاکمیت جامعه می باشد در دستور کار قرار گرفت. 
وی خاطر نشان کرد:این مهم در دولت سیزدهم با بحث پوشش 
فیبر نوری کلید خورد و در دولت چهاردهم به شکل واقعی تر و 

ملموس تر اجرا شد.
وی یادآور شد: انشالله تا پایان سال جاری حدود ۵۰۰۰ پورت با 
اعتباری بالغ بر ۵۰ میلیارد تومان تکمیل و در اختیار شهروندان 

قرار خواهد گرفت. دکتــر جمالیان نماینده مردم شــهرهای 
اراک،کمیجان و خنداب در مجلس شــورای اسلامی نیز ضمن 

قدردانی از مجریان این پروژه افزود
می طلبد دستگاههای اجرایی مسول، با تسریع پروژه ها و افزایش 
ســرعت اینترنت که یکی از ملزومات جدی امروز خانواده ها و 
جامعه می باشد در جهت رضایتمندی مردم که ولی نعمتان ما 

می باشند ،گام بردارند
وی اضافه کرد: آغاز این پروژه در مناطقی که تجهیزات و سیستم 
های مخابراتی مستهلک و فرســوده هستند اقدامی ارزشمند و 
قابل تقدیر می باشد و امیدوارم مدیران مخابرات منطقه مرکزی 
با تحقق بخشیدن به اجرای ۵ هزار پورت تا پایان سال در جهت 

رضایت مندی مشتریان و شهروندان شهر اراک تلاش کنند
علی میرزایی سرپرست معاونت توسعه مدیریت و منابع انسانی 

استانداری مرکزی گفت: با اشاره وجود ۶۰۰ هزار خانوار در شهر 
اراک یادآور شــد: برای ارائه خدمات مطلوب تر به شــهروندان 
و کســب رضایت آنان نیاز به همزاد پنداری و همپوشانی بین 
دستگاه های اجرایی است چرا که مخابرات استان به تنهایی قادر 
به انجام کلیه خدمات نمی باشد و نیازمند همکاری دستگاههایی 
از جمله شهرداری و شورای اسلامی شــهر اراک است تا با ارائه 
طرح در کارگروه های مختلف در تسریع پروژه فیبر نوری نقش 

آفرین باشند
وی بیان داشت: اراک به عنوان مرکز استان نباید از سایر شهرهای 
استان و هفت شــهر کلان شهر کشــور عقب بماند و به همین 
منظور باید کیفیت زندگی در این شهر ارتقاء پیدا کند که یکی 
از اقدامات مهم در رسیدن به این هدف ارتقای زیر ساخت ها از 

جمله فیبر نوری و افزایش سرعت اینترنت می باشد.

عبدالهی معاون خدمات شــهری شــهرداری اراک نیز ضمن 
قدردانی از مدیران مخابرات منطقه مرکــزی در جهت اجرای 
فیبر نوری و توســعه شــبکه های مخابراتی افزود: شهرداری 
و شورای اســلامی شــهر اراک در حمایت از اجرای این پروژه 
مهم و تاثیر گذار بر زندگی و کســب و کارهای شــهروندان از 
هیچ تلاشــی دریغ نخواهد کرد چرا که رفتن به ســمت شهر 
 هوشــمند یکی از اهــداف و آرمان هــای مدیریت شــهری

 اراک نیز می باشد
وی تاکیــد کرد:انصافا مخابرات منطقه مرکــزی چه در بخش 
ایرانسل و چه در حوزه همراه اول اقدامات شایسته و قابل توجهی 
را انجام داده که امیدواریم با اجرای پروژه بیست هزار پورت فیبر 
نوری بخشی از کاستی هایی که در شهر اراک به جهت سیگنال 

های موبایل و کندی اینترنت رخ می دهد،برطرف شود.

به همت اتاق بازرگانی، کتاب های فاخر و مرجع علمی، آموزشــی و 
کاربردی با عنوان »گیاهان دارویی« و »فلور اســتان هرمزگان« به 
تألیف محمدامین سلطانی پور در مراســمی با حضور مسئولان و 
نویسنده کتاب رونمایی گردید. به گزارش لیلا فرهادی :رئیس اتاق 
بازرگانی صنایع معادن و کشاورزی هرمزگان در این آیین رونمایی از 
این دو کتاب گفت: نویسنده این دو کتاب علی رغم پیگیری از طریق 
مختلف موفق به انتشار این کتاب نشد، اما اتاق بازرگانی در راستای 
حمایت از نخبگان علمی و استفاده از تجربیات و دانش آن ها اقدام به 
انتشار این کتاب نمود. محمدرضا صفا ادامه داد: این دو جلد کتاب ها را 
به صورت رایگان در اختیار جامعه علمی و نخبگان استان قرار می گیرد. 
وی بیان کرد: کتاب اول در دو جلد مجموعه ای از مشخصات گیاهان 
موجود در حوزه جغرافیایی استان تحت عنوان فلور استان و دیگری 
معرفی گیاهان دارویی هرمزگان است. وی در بخش دیگری از سخنان 
خود گفت: استان هرمزگان علی رغم پژوهش های کاربردی و نظری 
انجام شده در آن از جهات بسیاری طبیعت ناشناخته و هنوز کتابت 

شگفتی ها تنوع طبیعی و توان محیطی آن خلاءهای زیادی دارد و 
تلاش ها و انگیزه های زیادی می طلبد. صفا همچنین بر اهمیت توجه 
به دانش بومی و ســرمایه گذاری درزمینهٔ فراوری این گیاهان برای 
دستیابی به ارزش افزوده بیشتر گفت: کتاب فلور استان هرمزگان 
در دو جلد و حاوی مجموعه ای از مشخصات گیاهان دارویی موجود 
در حوزه جغرافیایی استان هرمزگان است و کتاب گیاهان دارویی نیز 
مشخصات و رویشگاه ۴۴۲ گیاه که خواص دارویی در استان را ارائه 
داده است. صفا با قدردانی از نویســنده کتاب ها اظهار داشت: دکتر 
سلطانی پور سال های زیادی را برای جمع آوری این مجموعه تلاش 
کرده اند و به اقصی نقاط استان سفرکرده اند تا این کتاب را در اختیار 
جامعه علمی، دانشگاهی، پژوهشگران و محققان و جامعه تجاری قرار 
دهند. در ادامه این آیین دکتر محمدامین سلطانی پور، نویسنده و 
گردآورنده این مجموعه گفت: ایــن مجموعه به عنوان پایه و مرجع 
برای منابع طبیعی استان، محیط زیست، داروسازی و دانشجویان 
این رشته می تواند مورداســتفاده قرار گیرد. وی با بیان اینکه اتاق 

بازرگانی استان در کمتر از سه ماه برای چاپ این کتاب ها تأمین اعتبار 
نمود که جای تقدیر و تشکر دارد ابراز کرد: این مجموعه تحقیقات 
کاملی در خصوص گیاهان دارویی استان، رویشگاه ها و فلورهاست. 
این عضو هیئت علمی مرکز تحقیقات و آموزش کشاورزی و منابع 
طبیعی هرمزگان ادامه داد: کتاب فلورهــا یک مجموعه دوجلدی 
اســت که به معرفی گیاهان خاص اســتان می پردازد که از ۱۱۲۶ 
گونه گیاهی خاص کشور ۹۹۷ گونه بومی استان هرمزگان هستند. 
معاون سیاسی امنیتی استانداری هرمزگان نیز با تأکید بر حمایت از 
تحقیقات علمی و چاپ کتاب و… در استان گفت: دو کتاب گیاهان 
دارویی و فلور، منابع علمی مهمی برای آیندگان هم به شمار می روند و 
اقشار مختلف می توانند در حال حاضر و آینده از این کتاب ها استفاده 
کنند. احسان کامرانی از حمایت های اتاق بازرگانی استان از مؤلف 
این کتاب ها تشکر کرد و گفت: این کتاب ها بخشی از ماهیت استان 
در عرصه گیاهان دارویی و جایگاه اقتصادی شــان به شمار می رود. 
وی گفت: بخشی از ناشناخته های استان هرمزگان در حوزه گیاهان 

دارویی در این کتاب ها به رشــته تحریر درآمده است و این کتاب ها 
به عنوان مرجع مورداســتفاده قرار می گیرد. وی با اشاره به اینکه در 
هرمزگان ۵۲ واحد دانشگاهی وجود دارد ابراز کرد: در تمامی رشته 
ها نیروی تحصیل کرده در اســتان داریم که مــی توانیم در زمینه 
های مختلف از این نیروهای توانمند استفاده کنیم . کامرانی تأکید 
کرد: باید کادرسازی کنیم و اساتید دیگری مانند دکتر سلطانی پور 
بسازیم. مهدی ترابی، مشاور کشاورزی اتاق بازرگانی صنایع معادن 
و کشاورزی هرمزگان نیز در حاشــیه این آیین در جمع خبرنگاران 
گفت: قرارگیری استان هرمزگان در مجاورت خلیج فارس و دریای 
عمان از یک سو و از ســوی دیگر رشته کوه زاگرس ویژگی خاصی را 
از لحاظ تنوع گونه های گیاهی و وجه تمایز این منطقه با سایر نقاط 
کشور است. وی افزود: شناخت و بررســی علمی گیاه شناسی این 
اکوسیستم و معرفی رویشگاه ها و ذخایر زیستی این مجموعه نقش 
 بسزایی در حفظ و توسعه و بهره گیری از قابلیت های مهم این گیاهان

 خواهد داشت.

استان ها
News kasbokar@gmail.com

متمم بودجه شهرداری اردبیل با افزایش ۶۱۰ میلیارد تومانی/ تحقق ۶۱ درصدی بودجه در ۸ ماه

  آیین افتتاح عملیات بارگیری ازسکوهای گازمایع هلدینگ پتروپالایش نفت اصفهان انجام شد.

شهردار شهرکرد:  بافت قدیمی شهرکرد نیازمند توجه ویژه است

آغاز پروژه اتصال بیست هزار پورت فیبر نوری در شهر اراک

به همت اتاق بازرگانی برگزار شد؛  آیین رونمایی دو کتاب گیاهان دارویی و فلور هرمزگان 

خبر

استان ها
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  370-03-K فراخوان مناقصه عمومی شماره
خرید المنت فیلتر

از کلیه تولید کنندگان و تامین کنندگان واجد شرایط که دارای استانداردهای مورد تایید مربوط می باشند، به منظور شرکت در این مناقصه دعوت به عمل می آید.
مناقصه گزار:  شرکت گاز استان فارس      

شماره تلفن واحد مناقصات: 07138114045 - 07138114035 
شماره نمابر: 07138244833                            شماره دفتر امور کالا)تاییدیه نمابر(:  07138114014      

موضوع مناقصه:  خرید المنت فیلتر
نوع و مبلغ تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار:  کلیه شرکت هاي متقاضي برای شرکت در مناقصه باید ضمانت نامه معتبربانكي و یا یک یا ترکیبی از تضمین های آیین نامه تضمین معاملات دولتی به شماره 123402 مصوب هیات وزیران 

مورخ  94/9/22 و اصلاحیه های بعدی آن، به مبلغ 2،383،272،950)دو میلیارد و سیصد و هشتاد و سه میلیون دویست هفتاد و دو هزار و نهصد و پنجاه( ریال و قابل تمدید به مدت 3 ماه را به عنوان تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار ارائه نمایند.
نحوه شرکت در مناقصه، مهلت و محل ارسال مدارک:  شماره فراخوان مناقصه در سامانه ستاد، 2003092586000118 می باشد. متقاضیان برای شرکت در مناقصه می بایست:

الف: نامه اعلام آمادگی خود را به این شرکت نمابر نمایند.
ب: برای دریافت اسناد مناقصه، از طریق نشانی اینترنتی https://setadiran.ir )شماره فراخوان 2003092586000118( به مدت 7 روز از تاریخ درج آگهی نوبت اول اقدام نموده و اسناد لازم به منظور ارزیابی کیفی، ارزیابی شكلی 
و پیشنهاد مالی را به مدت 14 روز  پس از دریافت اسناد و حداکثر تا تاریخ 1403/11/01 در سامانه مذکور بارگذاری نموده و در همین بازه نسبت به ارسال ضمانت نامه شرکت در فرآیند ارجاع کار و سایر مدارک لازم به نشانی شیراز، بلوار 
استقلال، تقاطع باغ حوض، ساختمان مرکزی شرکت گاز استان فارس، دبیرخانه حراست، کد پستی: 57111-71759 اقدام نمایند. مناقصه گران می بایست تا پایان فرآیند مناقصه، به منظور آگاهی از هر گونه تغییر در اسناد مناقصه، زمان 

گشایش پاکت ها و ... سامانه فوق را زیر نظر بگیرند.
ذکر شماره تلفن، شماره نمابر و آدرس یک پست الكترونیک فعال  در نامه اعلام آمادگی ضروری است. 

در ضمن در صورت وجود هر گونه شكایت نسبت به اجرای قانون برگزاری مناقصات، هیئت استانی رسیدگی به شكایات قانون برگزاری مناقصات)مستقر در استانداری فارس(، آماده دریافت شكایات می باشد.    
تاریخ چاپ نوبت اول: 1403/10/10      تاریخ چاپ نوبت دوم: 1403/10/12                          

روابط عمومی شرکت گاز استان فارس
شناسه آگهی 1851910

آگهی تجدید مزایده عمومی)نوبت دوم(نوبت اول 
شهرداری اندیشه در نظر دارد به استناد مجوز شماره 5/382/د مورخ 1403/07/29 موضوع ابلاغ بند 3 صورتجلسه شماره 192 مورخ 1403/07/17 شورای اسلامی شهر اندیشه، نسبت به فروش اموال غیر منقول خود به شرح 

ذیل از طریق مزایده عمومی به اشخاص حقیقی و حقوقی واجد شرایط اقدام نماید.
1- موضوع مزایده :  عبارت است از فروش 40 غرفه بازار روز گلها واقع در فاز 4 اندیشه به صورت نقد و اقساط )دارای اسكلت بتنی ، کف به صورت سنگ و بدنه دارای کاشی ، سقف کاذب ، شیشه میرال ، کرکره برقی و ریموتی برای 

غرفه های رو به خیابان ، دارای پله برقی ، آسانسور ،راه پله و ... می باشد. )بازدید از مجموعه توسط شرکت کنندگان الزامی بوده و متعهد میگردند از کم و کیف آن کاملا آگاه و مطلع می باشند.(
2- مبلغ فروش :  مبلغ پایه کارشناسی شده )گزارش کارشناس رسمی دادگستری به شماره الف/ 654 مورخ 1403/06/24( به شرح جدول ذیل ماده 2 اسناد مزایده می باشد : 

3- تضمین شرکت در مزایده:  سپرده شرکت در مزایده مطابق جدول ذیل ماده 2 اسناد مزایده میباشد که می بایست تا پایان مهلت تسلیم پیشنهاد قیمت به یكی از صورت های ذیل به واحد دبیرخانه شهرداری تسلیم و شماره ثبت پاکت الف را دریافت نمایید . 
الف( رسید بانكی واریز وجه مزبور به شماره حساب سپرده ضمانت شرکت در مزایده 0113994456001 نزد بانک ملی شعبه شهر اندیشه کد 2417               ب( ضمانت نامه بانكی 

تذکر 1: مدت تضمین فوق باید در زمان بازگشایی پیشنهاد قیمت دارای اعتبار باشد و برای سه ماه دیگر نیز قابل تمدید باشد و علاوه بر آن ضمانت نامه های بانكی باید طبق فرمهای قابل قبول تنظیم شود.
 تذکر 2 : به پیشنهادهایی که سپرده شرکت در مزایده آنها به غیر از موارد فوق باشد ترتیب اثر داده نخواهد شد .

 4-  مدارک لازم جهت دریافت اسناد مزایده :  متقاضیان جهت دریافت اسناد مزایده می بایست از طریق سامانه تدارکات الكترونیک دولت www.setadiran.ir اقدام نمایند.
5- مهلت و محل دریافت اسناد مزایده : از تاریخ انتشار آگهی لغایت پایان وقت اداری روز سه شنبه مورخ 1403/10/11 و محل دریافت آن صرفاً از طریق سامانه تدارکات الكترونیک دولت www.setadiran.ir می باشد.

 6 - مهلت و محل تسلیم پیشنهادات:  متقاضیان می بایست پاکتهای پیشنهاد قیمت خود را که برابر شرایط مندرج در کاربرگ مزایده تنظیم شده است را حداکثر تا پایان وقت اداری روز شنبه مورخ 1403/10/22 در سامانه تدارکات الكترونیک دولت www.setadiran.ir بارگذاری نمایند.
 * تذکر: در جلسه بازگشایی صرفاً اسناد دارای امضاء الكترونیكی مورد پذیرش است. 

7- تاریخ و محل بازگشایی پیشنهادات :  روز یكشنبه مورخ 1403/10/23 از طریق سامانه تدارکات الكترونیک دولت www.setadiran.ir می باشد. 
8- هزینه درج آگهی در روزنامه به عهده برنده موضوع مزایده است. 

9-شهرداری اندیشه در رد یا قبول تمام پیشنهادات بدون ذکر دلیل مختار می باشد. 
تاریخ انتشار نوبت اول:1403/10/03 تاریخ انتشار نوبت دوم:1403/10/10

بهروز کاویانی شهردار شهر اندیشه

تبليغات 
خلاق

روزنامــه »کســب و کار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبیر راه اندازي کرده است. از این رو 
شــما خواننده محترم مي توانید از طریق ارسال نامه به پست الكترونیكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانید. 

نامه به سردبير

چقدر موفق هستيد؟ همان اندازه كه شاد هستيد!
شــادی و برخــورداری از یــک روحیــه 
شاداب و ســرزنده، باعث مي شود شما از 
بخش هــای مختلف زندگی تــان راضی تر 
باشید و درنتیجه بهتر و کارآمدتر نیز عمل 
کنید. فرقی نمي کند در کدام نوع یا مرتبه 
شغلی مشغول هســتید، تحقیقات نشان 
مي دهد افراد شــاد در کارهــای گروهی، 
روحیه همكاری بهتری نسبت به سایرین نشــان مي دهند؛ اگر مدیر باشند 
با کارکنان شــان روابط بهتری دارند؛ در مشــاغل اداری و خدماتی، قادرند 
مشتریان را به خوبی راضی نگه دارند  و اگر در بخش فروش باشند، میانگین 
فروش بالاتری دارند. همچنین در بسیاری از موارد خلاقیت و ارائه طرح ها و 
راهكارهای نوین، توسط افراد شاد صورت مي گیرد. افراد شاد انرژی بیشتری 
دارند، کمتر شــكایت مي کنند و کمتر غر مي زنند، در نتیجه در روبه رویی با 
یک مشكل از کاه، کوه نمي سازند، چراکه قادرند از جنبه های مختلف به یک 

مشكل نگاه کنند و سرانجام راه حلی پیدا کنند.
 افراد شاد، مثبت اندیش نیز هســتند و این خوش بینی باعث قرارگرفتن در 
موقعیت های بهتر و بهره وری بیشــتر در کار نیز مي شود. مدیران خوب از 
شادی به عنوان راه حلی برای افزایش انگیزه در کارکنان استفاده مي کنند؛ در 
صورت شاد بودن انگیزه شما برای بهتر کارکردن نیز افزایش مي یابد. شادی 
چهار خصوصیت دیگر نیز دارد که باعث مي شود شــما در کارتان موفق تر 
باشید؛ اول اینكه شادی خطر ابتلا به بیماری هایی چون دیابت، فشارخون، 
ســردرد و زخم معده را مي کاهــد در نتیجه کیفیت کارکــردن را افزایش 
داده و از غیبت های کاری مي کاهد. دوم اینكه افراد شــاد آموزش پذیرترند 
و ذهن آماده تــری دارند، بنابراین بهره وری آنها نیز افزایش مي یابد. ســوم 
اینكه با شــادی نه تنها کمتر خطا مي کنید، بلكه در صــورت بروز خطا نیز 
بر خودتان مســلط تر خواهید بود و قادرید مسئولیت اشــتباه را بپذیرید 
و به آســانی از عهده حل مشــكل نیز برآیید و در پایان افراد شــاد تمرکز 
بیشتری دارند پس در موقعیت های بحرانی تصمیمات بهتر و منطقی تری 
 مي گیرند و قادرند به خوبی اولویت ها را شناســایی کــرده و بر مبنای آنها 

تصمیم گیری کنند.

توصيه

طرف حساب شما شخص 
است يا شركت؟ 

بر خلاف  تصور اشتباه موجود، معمولا شخص 
معتبر تر از شرکت اســت. چرا؟ چون معمولا 
اموال واقعی شرکت ها به نام شرکت ها ثبت 
نمی شود و شرکا می توانند دارایی شرکت را 
بدون پاســخ گویی  از شرکت خارج کنند اما 
شخص حقیقی را می توان بازداشت کرد. البته 
اگر شرکتی معتبر با دارایی متناسب با ارزش 
معامله ای که با آن صــورت می گیرد، طرف 

حساب شما بود، حتما از شخص بهتر است. 
در مواردی که با یک شرکت کوچک با سرمایه 
یكصد هــزار تومانی! قــرارداد می بندید، از 
صاحبــان شــرکت بخواهید ، ذیل ســند را 
به عنوان ضمانت امضا کننــد. البته این امضا 

غیر از امضا به عنوان صاحب حق امضاست.
 اگر این عبــارت را هم ذکر کنیــد که اموال 
شــخصی امضا کنندگان در صــورت کافی 
نبودن دارایی شرکت وثیقه طلب شماست، 

کفایت می کند.

پاسخ به يك پرسش 
پرســش: مالكــی، ملــک خــود را طــی 
مبایعه نامه ای می فروشد. در این مبایعه نامه 
پیش بینی می شــود که در صورتی که قیمت 
ملک در موعد مقرر، پرداخت نشود، قرارداد 
فســخ می شــود. پیش از اعمال حق فسخ از 
سوی خریدار، ملک به شخص ثالثی فروخته 
می شود. وضعیت حقوقی ملک و مالک نهایی 

آن چگونه است؟
 پاسخ: به نظر می رسد با توجه به اینكه خریدار 
اولیه در مدت زمانی که به طور قانونی مالک 
بوده و از تمام حقوق مالكانــه بهره مند بوده، 
ملک را منتقل کرده و این انتقال صحیح است. 
از این روی، فروشنده می تواند به خریدار اولیه 
فقط به میزان قیمت ملک در زمان اعلام فسخ 
مراجعه کند. ثالث نیز که براســاس شرایط 
قانونی مالک شده، مالیكت او نیز محرز است. 
فروشنده در این حالت برای حفظ حقوق خود، 
علاوه بر حق فسخ، باید این شرط را هم بگذارد 

که در این مدت ملک منتقل نشود.

حقوق کسب و کار راهکار

ماندن در خانه و پول در آوردن شــاید چندین سال 
پیش آرزویی بعید به نظر می رســید امــا این روزها 
می توان با ماندن در خانه، هم خرج زندگی را درآورد 
و هم در خیلی از هزینه ها از جمله پوشــاک و رفت و 
آمد و... صرفه جویی کرد. دربــاره فواید »دورکاری« 
زیاد گفته اند و زیاد شنیده ایم. با هم نگاهی داریم به 

شغل هایی که می توان در خانه انجام شان داد.

    تدریس خصوصی
فصل تابســتان را خیلی از خانواده ها صرف تقویت 
اوضاع درسی بچه های شان می کنند. در بازار پررونق 
کلاس های آموزشی رنگارنگ هنوز خیلی ها کلاس 
خصوصی را ترجیح می دهند. حالا اگر شما به عنوان 
یک فرد تحصیل کرده از مهارت و دانش آکادمیكی 

برخوردار هستید، بهتر است این فرصت را از دست 
ندهید. اولین مشتری های شما می توانند بچه های 
فامیل و همســایه ها باشــند، البته انتظار دریافت 
حق التدریس چشمگیری نداشــته باشید اما کافی 
است یكی از همین شاگردان در جمع دوستانش تبلیغ 
شما را کند. آن وقت است که کسب و کار شما به سكه 

شدن نزدیک می شود.

   کارهای هنری-دستی
همین دو کلمه ساده طیف بسیار وسیعی از هنرها 
را شامل می شود. از شمع ســازی، خیاطی، ساخت 
عروسک پولیشی، زینت آلات برنجی، درست کردن 
انواع گل های مصنوعی، تهیه وسایل سفره عقد، چاپ 
روی پارچه و ســاخت جعبه های کادویی گرفته تا 

پرداختن به هنرهای اصیل تر ایرانی مثل منجوق دوزی 
و ملیله دوزی و فرشبافی و هر جور کار دستی دیگری 
که به ذهن خلاق شــما خطور می کنــد، می تواند 

جیب تان را پرپول کند. 

   صنعت زیرزمینی آشپزی
سبک زندگی این روزها که خیلی از خانم ها را سر کار 
فرستاده، باعث می شود تا بیشتر خانم ها در خانه انواع 
سبزی را پاک، خرد و سرخ یا خشک کنند، نخودفرنگی 
و باقالی و لوبیا پاک کرده یا  پیازداغ و سیرداغ و انواع 
مربا و ترشی و شور درســت می کنند. بین خودمان 
بماند؛ بعضی از تازه عروس ها هم هستند که رنگین 
بودن سفره  شان را مدیون کسانی هستند که تجربه 

آشپزی شان را به صورت عملی می فروشند. 

کارهایی براي بيكار نماندن در خانه

در باب اهميت بازارشناسي
بازارشناســي ابتــدا در زمان بررســي 
امكان پذیــري ایــده اهمیــت مي یابد. 
در ایــن گام بــه بررســي مقدماتــي 
مي پردازیــم کــه آیا ایــن ایــده ـ فارغ 
از شــیوه اجراي آن ـ خریــداري دارد یا 
خیر؟ مثلا فــرض کنید مــن قصد دارم 
نــوع جدیــدي از خدمــات آمــوزش 
الكترونیــک را در قالب یــک وب ســایت اینترنتي به بــازار عرضه کنم. 
این شــكل جدید آموزش الكترونیــک، تجربه متفاوتــي را در آموزش 
براي مشــتري رقم مي زند. حال باید دید مشــتري حاضر اســت براي 
این نوع خدمت پــول پرداخت کنــد؟ کلید اصلي ماجرا همین اســت. 
ممكن اســت مــن به کمک تحقیقــات بــازار و روش هــاي معمول آن 
 )مثل پرســش نامه، مصاحبه و …( واقعــي بودن این ایده کســب وکار 

را ارزیابي کنم. 
اما یک راه میان بر هم وجود دارد. در بسیاري مواقع ایده نوآورانه کسب وکار 
قبلا در زمینه متفاوتي حســاب پس داده اســت و نــوآوري من در واقع 
تنها عوض کردن زمینه عرضه محصول یا خدمت اســت. بنابراین در این 
حالت مي توانم با پذیرش ســطحي از ریســک و با در نظر گرفتن اینكه 
فروش خدمات الكترونیک درآمدزایي مناســبي در ایران داشــته است، 
مي توانــم فرض کنم کــه چون ایده آمــوزش الكترونیک مــن برگرفته 
از روشــي اســت که در دنیاي آف  لاین فروش خوبي داشــته، مي تواند 
در دنیاي آنلاین نیز فروش خوبي داشــته باشــد. البته بدیهي است که 
این تنها یک ســرنخ براي تحقیقات بازار دقیق تر اســت و نباید براساس 
چنین اســتدلالي روي اجراي ایده ســرمایه گذاري کرد. در واقع عوامل 
مهم دیگري همچون فنــاوري موجــود و منابع مالي مورد نیــاز نیز در 
بررســي امكان پذیري ایده کســب وکار  مهمند که لازم اســت بررسي 
شــوند. علاوه بر آن، خیلي وقت ها یک ایده کســب وکار در طول فرآیند 
 اجرایي سازي آنقدر چكش مي خورد که ایده نهایي با ایده اولیه  تفاوت هاي

 بسیاري دارد. 

نگاه
یک روز کاری دیگر آغاز شده بود؛ تا از در وارد شد، مثل همیشه با صدای بلند شروع 
به پرخاشگری کرد اما این بار تعجب مي  کرد که چرا این داد و فریادها نتیجه عكس 
مي دهند و کارمندانش دیگر از او حساب نمي برند.  آیا شما هم یک سرپرست هستید 
که آرزو دارید محیط کاری فعال و پویایی داشته باشید اما با این حال نمي دانید چگونه 
باید در کارمندان خود انگیزه ایجاد کنید؟در این صورت با ما همراه باشید. کارمندان 

خوب کار نمي کنند. چون:

وظایف آنان تعریف شده نیست: هر نیروی کار باید حوزه وظایف و اختیارات 
مشخص خود را داشته باشد. او باید بداند که دقیقا برای چه کاری در این سازمان است 
و از او چه انتظاراتی مي رود. به عبارت دیگر نیروی کار شــما نباید احساس کند از او 
استفاده کاری مي شود و شما از او انتظارات نامحدودی دارید. بنابراین اولین روزی که 
یک نیرو را در سازمان خود مشغول به کار مي کنید ابتدا باید عنوان سمت او را مشخص 
کنید. باید برای خودتان و او مشــخص کنید که در مقابل چه توقعاتی به او حقوق  

پرداخت مي کنید. 

سرپرست، خودش از انگیزه کافی برخوردار نیست: وقتی سرپرست یک 
سازمان خود انگیزه کافی برای نیل به اهداف ارگان تحت 

مدیریتش ندارد، آیــا انتظار مي رود کارمندان آن 
سازمان با رضایت قلبی و علاقه در جهت این 

اهداف بكوشند؟ پاسخ کاملا روشن است. 
بنابرایــن شــما به عنــوان یک 

سرپرســت ابتدا 
باید درک 

درستی از اهداف ارگان تحت سرپرستی خود داشته و به آنها اعتقاد داشته باشید.

بین تلاش و پاداش آنان توازن برقرار نیست: همه ما انسان ها خواهان آن 
هستیم که به اندازه تلاشی که به خرج مي دهیم پاداش دریافت کنیم. تحقیقات نشان 
می دهند کارمندان ارگان هایی که احساس مي کنند میزان تلاش و پاداش آنها دارای توازن 
نیست بیشتر به سردردهای میگرنی، فرسودگی عاطفی و شكایات روان تنی و جسمي  
دچار مي شوند.  بدانید رابطه کارمند و کارفرما یک تعامل دوطرفه است و در صورتی که 
شما حقوق کارمندان تان را رعایت نكنید و به آنها به اندازه متعادل پاداش ندهید، نباید از 

آنان انتظار داشته باشید که در مقابل با جان و دل در محل کار تلاش کنند.

معیار سنجش عملکرد آنان عادلانه نیست:  کارمندان باید حس کنند 
معیار ســنجش مثبت یا منفی بودن عملكرد آنان عادلانه است. آیا اگر یک کارمند 
شاهد این باشد که در مقایسه با همكارش به صورت غیرعادلانه تشویق یا تنبیه مي شود 

باز هم دل به کار خواهد داد؟ علاوه بر این شما باید کارمندان تان را 
طی زمان طولانی تری آزمایش کنید و عملكرد آنان را در 

مجموع بسنجید. به عبارت دیگر محاسن کارمندان تان 
را به دلیل خطاهای کوچک زیر سوال نبرید. در نظر 

داشته باشید نیروی کار، مهم ترین پتانسیل یک 
ارگان و عامل اصلی نیل یک ســازمان به اهداف 

مورد انتظار خود است.

امکانات کافی برای آنان موجود نیست: 
نیروهای کار شما برای 
فعالیــت خــود بــه 

حداقل هایــی مانند 
امكانــات مــادی لازم در 

محیط کار، دمای مناســب، 
آرامش کافی، فضای مورد نیاز و... 

نیازمنــد هســتند و در صورتی که 
احساس کنند سرپرست آنان حتی به نیازهای 
اولیه شــان بی تفاوت اســت آنان نیز نسبت به 

اهداف کاری او بی تفاوت خواهند شد.

کسی آنان را درک نمي کند: افرادی که برای شما کار مي کنند انسان هستند 
و روحیات، ویژگی های شخصیتی، مشكلات خانوادگی، محدودیت ها و مشكلات خود 
را دارند. قدری بیشتر به کارمندان تان نزدیک باشید، با آنان دوست باشید و موانع آنان 
را درک کنید. کارمندان خود را بر اساس ویژگی های شخصیتی شان در جایگاه های 
مناســب خود قرار دهید. آیا مي توان به اجبار از فردی درونگرا یک منشی با روابط 
عمومي  بالا ساخت؟ آیا مي توان انتظار داشت مشكلات زندگی شخصی کارمند شما 

هرگز با مسائل کاری اش تداخل نداشته باشد؟

از توانایی لازم برخوردار نیستند: شما به عنوان یک سرپرست وظیفه دارید 
براي فعالیت کارکنان تان با بیشترین توان بالقوه آموزش های لازم را به اشكال مختلف 

به آنان بدهید.

احساس مي کنند در حوزه اختیارات خود،مختار نیستند: بدانید هر 
شخص از جمله سرپرست و کارمند حوزه اختیارات مشخصی دارند. اگر کارمندان 
شما ببینند که در حوزه کارشان دخالت مي شود، احساس ناامنی خواهند کرد و این 

موضوع بر انگیزه آنان برای کار تاثیر منفی خواهد گذاشت.

با آنان با صداقت برخورد نمي شود:  همانطور که گفتیم رابطه کارمند و کارفرما 
یک تعامل دوطرفه است و در صورتی که کارمندان 
شــاهد وعده هــای دروغیــن و عدم 
صداقــت از ســوی کارفرما 
باشند، این رفتارها را با 
عــدم صداقت در 
کار خود پاسخ 
هنــد  ا خو

گفت.

چرا کارمند شما خوب کار نمي کند؟


